




3 اقتصادی

ملاک هایی برای حذف یارانه 
توانمندان

دادن یارانه نقدی به بی نیازان از ابتدا قباحت عقلی و شبهه 
شرعی داشته و دارد؛ بودجه ای که حتی برای تعمیر بخاری 

مدارس دولتی اعتبار کافی ندارد، چگونه به ثروتمندان هدیه نقدی می دهد؟! 
یکشنبه گذشته- بیست و چهارم دی ماه- افتخار داشتم که در جلسه کمیسیون تلفیق 
بودجه، در مجلس شورای اسلامی حضور یابم و به عنوان رییس کمیسیون انرژی اتاق 
ایران نظرات بخش خصوصی )بخوانید اتاق ایران و تشکل های بخش انرژی( را ارائه کنم.
بحث محوری درباره عقلایی کردن مصارف منابع حاصل از قانون هدفمندسازی یارانه 
بود. خوشبختانه پیشنهادهای نمایندگان محترم، مبنی بر حذف بی نیازان جامعه از 
دریافت یارانه نقدی و افزودن بر اعتبارات خدمات درمانی طبقات نیازمند و فقرزدایی، از 
پشتیبانی خوبی برخوردار بود.دولت محترم در تبصره 14 لایحه بودجه کلیات این تحول 
سازنده را ارائه کرده بود و کمیسیون تلفیق با ارائه بندهای اجرایی به ویژه در زدودن 
یارانه نقدی بی نیازان جامعه، آن را اجرا کرد.  در اصل دادن یارانه نقدی به بی نیازان از 
ابتدا قباحت عقلی و شبهه شرعی داشته و دارد؛ بودجه ای که حتی برای تعمیر بخاری 
مدارس دولتی اعتبار کافی ندارد، چگونه به ثروتمندان هدیه نقدی می دهد؟! اکنون با 
مصوبه کمیسیون تلفیق حدود 40 درصد یارانه بگیران حذف می شوند و منابع صرفه 
جویی شده به فقرزدایی و ارائه خدمات درمانی تخصیص می یابد تا از هرز رفتن حدود 

140 میلیارد ریال در سال 1397 جلوگیری شود.
امید آنکه برای ساختن انسان ها، یعنی ارزشمندترین سرمایه ملی در ایجاد، نگهداری 
و توسعه امکانات زیربنائی در مدارس و دانشگاه ها بیش از این اعتبار جدید تخصیص 
داده شود.حال باید همت کنیم تا مصوبه کمیسیون تلفیق در صحن علنی مجلس با 

رای بالا تصویب شود.
 فقط چند نکته و توصیه در تصحیح یارانه های نقدی ارائه می کنم که در طرح اولیه 
اتاق ایران درباره اجراییات قانون هدفمندی یارانه ها آمده بود اما دولت قبل عالما و عامدا 
به جای عمل به آن توصیه ها، رویکرد به هرز بردن منابع ملی را انتخاب و برخلاف عقل 

و شرع یارانه دادن به اغنیا را پیشه کرد.
علاوه بر راهکارهای شایسته که در کمیسیون تلفیق تصویب شد و گردش مالی یارانه 

بگیران در بانک ها را ملاک حذف شمرد، پیشنهادهای زیر دوباره ارائه می شود:
1- کسانی که در 10 سال گذشته خودرو خارجی شماره گذاری کرده اند از فهرست 

یارانه بگیران نقدی حذف شوند.
2- کسانی که در واحد مسکونی خود 2برابر متوسط سرانه آب، برق و گاز مصرف کرده 

اند از گرفتن یارانه نقدی حذف شوند.
3- کسانی که در 10 سال گذشته آپارتمان وسیع تر از 200 متر مربع خریداری کرده 

اند، از شمول دریافت بیرون آیند.
4- کسانی که در کلانشهرها در خانه بزرگ تر از 400 مترمربع زندگی می کنند از 

فهرست حذف شوند.
5- برای کاهش فقر نسبی بانوان در طبقات کم درآمد جامعه، یارانه نقدی بانوان و 

فرزندان زیر هفت سال آنها به جای شوهر به خود خانم ها داده شود. 
چون فارغ از موارد اقتصادی و جامعه شناختی، از لحاظ شرعی اموال خانم ها مستقل از 

اموال شوهران آنهاست و مصوبه دولت قبل، از ابتدا این شبهه را داشت.
* رییس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی، صنایع، معدن و کشاورزی ایران

معاون وزیر نیرو؛

شرایط لازم برای باروری ابر ها را نداریم 
معاون وزیر نیروگفت : امسال براساس اطلاعات راداری هواشناسی، شرایط مناسبی از 

نظر جوی برای باروری ابر ها تا امروز نداشتیم.
رحیم میدانی اظهارداشت: متأسفانه نتوانستیم تجهیزات خودمان را نیز برای پرواز دو 
فروند هواپیمای اجاره ای مستعمل آنتونوف روسی که ظاهراً امسال آخرین سالی است که 

می توانستند مجوز های لازم برای پرواز را دریافت کنند آماده کنیم.
وی با اشاره به اینکه کنترل وتعمیرات دوره ای این هواپیما ها باید در تاجیکستان انجام 
می شد و منابع مالی آن باید نقدی پرداخت شود نتوانستیم آن را انجام دهیم افزود: 
صنایع وابسته به وزارت دفاع در تلاشند مراحل ساخت پیرو پاترون های )فشنگ های 
حاوی یدید نقره( لازم برای باروری ابر ها را انجام دهند و از وزیر دفاع درخواست کردیم 
که این کار سرعت بیشتری به خود بگیرد، چون بیش از این فشنگ های لازم را از روسیه 

وارد می کردیم.
میدانی ادامه داد: برای خرید فشنگ ها ی حاوی یدید نقره هم باید پول نقد به روسیه 
پرداخت کنیم به همین دلیل در تلاش مذاکره با صنایع هواپیمایی و نیروی هوایی سپاه 
هستیم که بدون استفاده از آن دو هواپیمای روسی که در حال حاضر امکان پرواز ندارند 

امکان پرواز با هواپیما های دیگر وجود دارد یا نه.
وی تاکید کرد: باید به فکر خرید 4 فروند هواپیما در زمینه باروری ابر ها باشیم و یا از 
طریق شرکت های داخلی آن ها را اجاره کنیم که همه این ها نیاز به منابع مالی دارد که 

باید تامین شود.
معاون وزیر نیرو با تاکید بر اینکه باروری ابر ها در بهترین شرایط 15 درصد میزان بارش 

را افزایش می دهد، گفت: همین مقدار بارش در برخی مناطق بسیار موثر است.
میدانی¬ افزود: اگر در شرایط فعلی به دنبال آب های ژرف، مدیریت آب، سدسازی 

هستیم باید باروری ابر ها هم گسترش دهیم.
وی ادامه داد: بیش از این سالانه 4 میلیارد تومان برای باروری ابر ها در نظر گرفته 
می شد که این رقم امسال به 9 میلیارد تومان افزایش یافت که تاکنون 2 میلیارد تومان 

آن به صورت اسناد خزانه تخصیص یافته است.

زنگنه با اشاره به جانباختن خدمه نفتکش سانچی؛

پول محموله نفتکش سانچی دریافت می شود 
وزیر نفت گفت : اینکه گفته می شود که مقصد نفتکش سانچی کره شمالی بوده 

دروغی شاخدار است.
بیژن نامدار زنگنه با اشاره به جانباختن خدمه نفتکش سانچی گفت: این نفتکش که 
قرارداد آن بر اساس فوب بوده برای مقصد کره جنوبی بار زده بود و اینکه گفته می شود 
که مقصد این کشتی کره شمالی بوده دروغی شاخدار است چرا که مالک محموله 
شرکت هانماتوتال کره جنوبی بوده که این محموله را برای یکی از پالایشگاه های خود 
حمل می کرد. ارزش محموله نفتکش حدود ۶0 میلیون دلار بوده و شرکت کره ای 

محموله خود را بیمه کرده است.
وزیر نفت با بیان اینکه در بارنامه جزئیات محموله این کشتی نفتکش مشخص است، 
افزود: ارزش محموله نفتکش حدود ۶0 میلیون دلار بوده و شرکت کره ای محموله 
خود را بیمه کرده البته ما بدون توجه به اینکه این کشتی بیمه بوده پولمان را وصول 
می کنیم، لذا پول وزارت نفت از فروش این محموله سر جایش بوده و ما پولمان را 

دریافت می کنیم.
وی ضمن تسلیت به خانواده هایی که عزیزانشان را در این حادثه از دست داده اند، ادامه 
داد: شکایت از چینی ها در صورت محرز شدن کوتاهی شان با شرکت ملی نفتکش است 

و باید از این شرکت پرسیده شود که چه اقدامی می کند.
وزیر نفت تصریح کرد: بر اساس قواعد بین المللی، سازمان کشتیرانی جهانی IMO این 

موضوع را بررسی می کند و مسئله مهم در این حادثه جان افراد از دست رفته است.

رئیس کل بانک مرکزی: 

نرخ ارز در ماه های بهمن و اسفند کاهش می یابد 
رئیس کل بانک مرکزی در واکنش به افزایش نرخ ارزهای عمده در بازار آزاد در فضای 
مجازی اعلام کرد که بر اساس روند هر ساله، نرخ ارز در ماه های بهمن و اسفند مسیر 

کاهشی پیدا می کند. 
ولی اله سیف روز پنجشنبه در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: با کمال تعجب 
بعضی به محض مشاهده تغییراتی در قیمت ارز شتاب زده از دلال ها و سوداگران سبقت 
می گیرند و با بزرگنمایی تغییرات قیمت، چنان اظهار خوشحالی می کنند که کم از 

شادی ترامپ ندارد.
وی تاکید کرد: این شادی ها دیری نمی پاید و بر اساس روند هر ساله نرخ ارز در ماه 

های بهمن و اسفند مسیر کاهشی پیدا می کند.
به گزارش ایرنا، قیمت ارزها عمده به ویژه دلار آمریکا و یورو در هفته های اخیر در بازار 
آزاد رو به افزایش نهاده است؛ در ساعات پایانی روزپنجشنبه و در آخرین روز معاملاتی 
هفته جاری، هر دلار آمریکا 44 هزار و 580 ریال و هر یورو 55 هزار و 720 ریال به 

فروش رفت.
البته افزایش نرخ یورو به دلیل رشد ارزش آن در بازارهای جهانی روی داده است که 
کارشناسان ارزی آن را ناشی از افت ارزش دلار آمریکا در مقابل یورو و نیز در سبد ارزهای 
عمده جهانی می دانند؛ شاخص دلار نرخ برابری دلار را مقابل ۶ ارز اصلی شامل یورو، ین 

ژاپن، دلار کانادا، پوند انگلیس، فرانک سوییس و کرون نروژ اندازه می گیرد.
با این حال افزایش نرخ دلار در بازار آزاد ایران بیش از هر چیز در ماه های آذر و دی ماه 
ناشی از افزایش تقاضا برای تسویه حساب شرکت ها با طرف ها و شرکای تجاری خود 

در پایان سال میلادی است.

علی شمس اردکانی* 

شنبه -سی ام دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4477

هشدار مقام سازمان تامین اجتماعی: 

به مرز بحران نزدیک می شویم 
یک مقام سازمان تامین اجتماعی روز پنجشنبه هشدار داد شرایط صندوق تامین 

اجتماعی در آستانه رسیدن به مرز بحران است. 
»رضا معینی« مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان تامین اجتماعی در کارگاه 
آموزشی تامین اجتماعی ویژه کارفرمایان و پیمانکاران در اتاق تعاون ایران گفت: آخرین 
بررسی ها نشان می دهد تا 20 سال آینده جمعیت سالمند در ایران بیش از 10 درصد 
جمعیت کل کشور می رسد و این روند چالش  های جدی برای صندوق  ها و سازمان  های 

تأمین اجتماعی ایجاد می کند.
وی گفت: افزایش زاد و ولد، افزایش امید به زندگی از جمله چالش های صندوق تامین 

اجتماعی است.
این مقام سازمان تامین اجتماعی با اشاره به برنامه های برخی کشورها در کاهش آثار 
منفی سالمندی گفت: در روزهای اخیر در انگلیس وزیر تنهایی منصوب شد زیرا هشت 
تا 9 میلیون سالخورده تنها در این جامعه زندگی می کنند. این میزان سالخوردگی هزینه 

بالایی به لحاظ اجتماعی دارند.
مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان تامین اجتماعی توضیح داد: وقتی جامعه ای 
رو به سالخوردگی می رود، دولت ها باید خود را با این شرایط هماهنگ کنند تا بتوانند 

خدمات بهتری به جامعه ارائه کنند.
معینی با اشاره به بدهی دولت به صندوق تامین اجتماعی گفت: این موضوع یکی از 

چالش های مهم در صندوق است. 
وی سرمایه گذاری های نامناسب را یکی از دلایل مهم وضعیت نامطلوب صندوق تامین 
اجتماعی دانست و افزود: اشتغال غیر رسمی هم یکی دیگر از چالش های مهم صندوق 

های تامین اجتماعی است.
مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان سازمان تامین اجتماعی تورم و قوانین مصوب 
را از چالش های دیگر صندوق تامین اجتماعی دانست و گفت: قوانین مصوب اخیر بر 

اساس مقررات بیمه ای نیست.
وی افزود: در اصلاحات پارامتریک که در سال های آتی با شیب بسیار ملایم باید صورت 
گیرد، ضروری است روی چند موضوع تاکید کنیم. با افزایش سن بازنشستگی و یا افزایش 

حق بیمه می توان اصلاحات پارامتریک را انجام داد.
به گفت وی، ضرورت اصلاحات پارامتریک در همه کشورهای جهان اجتناب ناپذیر است. 

اما این مهم در ایران باید با شیب ملایمی انجام خواهد شد.
مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان سازمان تامین اجتماعی گفت: در همه جای 
دنیا نظام بیمه پایه وجود دارد، اما در ایران فقط نظام بیمه پایه تامین اجتماعی وجود دارد.

معینی اظهار داشت: تامین اجتماعی صندوق بین النسلی است و هرگونه آسیبی که به 
صندوق وارد شود نخستین آسیب آن به همه ما می رسد.

وی تعداد صندوق های بازنشستگی در ایران را حدود 20 صندوق عنوان کرد و گفت: 
به طور تقریب 18 صندوق دچار مشکل هستند ومهمترین مشکلات در صندوق های 

لشگری و کشوری مشاهده می شود.
مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان سازمان تامین اجتماعی وضعیت صندوق 
تامین آینده ساز را هم مطلوب ندانست و گفت: ما صندوقی که روی پای خود بایستد 
نداریم. معینی گفت: اگر صندوق تامین اجتماعی آسیب ببیند همه بیمه گذاران آسیب 

خواهند دید.
وی اظهار داشت: بیش از 50 درصد جمعیت کشور عضو صندوق تامین اجتماعی 

هستند بنابراین نباید با اتخاذ تصمیم غیر کارشناسانه وضعیت صندوق را بدتر کرد.
مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان سازمان تامین اجتماعی ادامه داد: صندوق 
تامین اجتاعی در مسیر بحران قرار دارد و حتی برخی معتقدند که به بحران رسیده است 

و باید ساز و کارهایی اندیشیده شود تا بتواند به حیات خود ادامه دهد.
وی گفت اگر امروز صندوق با مشکل مواجه شود دولت در آینده باید مسئولیت صندوق 
را به عهده بگیرد. دولت هم اکنون با مشکلات متعددی مواجه است زیرا تنها منبع 

درآمدی دولت مالیات و فروش نفت است.
مدیر کل فرهنگی و اجتماعی کارفرمایان تأمین اجتماعی از پرداخت ماهانه بیش از ۶ 
هزار میلیارد تومان مستمری توسط صندوق تأمین اجتماعی خبر داد و گفت: مجموع 

درآمدهای صندوق به حدی است که طبق آمارها به مرز هشدار نزدیک شد.
وی تصریح کرد: وظایف و اختیاراتی که سیاست های اصل 44 قانون اساسی و قوانین 
بالادستی بخش تعاون به عهده اتاق تعاون ایران گذاشته است موجب شده تا در جریان 
بهبود فضای کسب  و کار رایزنی  هایی را با سازمان  هایی چون امور مالیاتی و تأمین 

اجتماعی آغاز کنیم.
معینی با اشاره به اینکه نرخ پرداخت حق بیمه در کشور ما بالا بوده و نمی  توان آن 
را افزایش داد، گفت: نرخ حق بیمه پرداختی به  طور متوسط به 24 سال می  رسد و 
این موضوع در مواردی به بیش از 30 سال هم می  رسد، در این  باره نیازمند اصلاحات 

پارامتریک با شیب ملایم و دقت زیاد و کارشناسی دقیق هست.
وی یکی از چالش های صندوق تأمین اجتماعی را نبود نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی 
عنوان کرد و گفت: در بسیاری از موارد اقدامات حمایتی به عهده صندوق تأمین اجتماعی 

بوده در حالی  که این صندوق مشاع بین  نسلی و متعلق به کارفرمایان است.

وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه در بخش کشاورزی راهی جز طی کردن 
مسیر از مزرعه تا سفره نداریم گفت: این زنجیره باید به درستی شکل بگیرد تا 
اهداف محقق شود، اگر یکی از حلقه های زنجیره مفقود باشد فرایند به درستی 

شکل نخواهد گرفت. 
محمود حجتی در نشستی با نمایندگان تشکل های بخش کشاورزی استان 
مرکزی با اشاره به مشکلاتی که در حوزه محدود شدن منابع آبی برای کشور 
ایجاد شده است افزود: تاریخ نشانگر توانمندی مردم ایران در حوزه رشد و تولید 

است.
وی با بیان اینکه شرایط امروز ما علیرغم محدودیت ها و افزایش تقاضا به لحاظ 
علم و ابزاری که در اختیار داریم، با گذشته قابل مقایسه نیست اظهار کرد: اگر 
با توجه به ظرفیت ها و توانمندی های در اختیار به خوبی عمل کنیم، آثار مثبت 

بسیاری را شاهد خواهیم بود.
حجتی با اشاره به طرح تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی گفت: بهترین نظام 
تعادل بخشی که امروز به دنبال آن هستیم، در گذشته در قالب ایجاد و بهره 

برداری از قنات ها اجرایی شده بود.
وی بر لزوم همکاری و هماهنگی در راستای افزایش راندمان تولید و استفاده 
بهینه از منابع تاکید کرد و گفت: دولت به تنهایی نمی تواند تمامی مشکلات را 

از پیش رو بردارد.
حجتی با اشاره به عملکرد کشورهای توسعه یافته در حوزه کشاورزی اظهار 

کرد: تجربه این کشورها پیش روی ماست و باید از آن بهره برداری کنیم.
وی افزود: دولت ها در جوامع مترقی عملیات اجرایی انجام نمی دهند و اینگونه 

امور به اتحادیه ها، تشکل ها و در کل بخش خصوصی واگذار می شود.
حجتی با تاکید بر اینکه در بخش کشاورزی راهی جز طی کردن مسیر از 
مزرعه تا سفره نداریم گفت: این زنجیره باید به درستی شکل بگیرد تا اهداف 
محقق شود، اگر یکی از حلقه های زنجیره مفقود باشد فرایند به درستی شکل 

نخواهد گرفت.
وی با بیان اینکه پاسخ تمام مشکلات حوزه کشاورزی در طی شدن درست 
این فرایند است اظهار کرد: در گذشته کشاورزی در ایران معیشتی بود و بخش 
بعد از مزرعه در آن زمان چندان تعریفی نداشت، اما امروز این مهم باید جدی 

گرفته شود.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: با انبوه شدن تولید محصولات کشاورزی و 
ورود از حوزه کشاورزی معیشتی به اقتصادی فرایند تولید شکل دیگری به خود 
می گیرد و در چنین شرایطی نمی توان از بخش بعد از مزرعه غافل بود و در واقع 

زنجیره مزرعه تا سفره باید جدی گرفته شود.

حجتی با بیان اینکه در چنین فرایندی کشتارگاه ها و واحدهای بسته بندی 
باید بر محور دامداری ها و در منطقه تولید دیگر محصولات کشاورزی تعریف 
و مستقر شوند و واسطه ها تا حد ممکن از این چرخه حذف شوند، یکی از 
اهداف در نظر گرفتن تسهیلات 1.5 میلیارد دلاری برای مناطق روستایی را ادامه 
دادن این زنجیره عنوان کرد و افزود: ارزش افزوه باید در مناطق تولید محصول 

کشاورزی ایجاد شود.

وی با اشاره به تجربیات کشورهایی همچون هلند در بکارگیری تشکل ها و 
اتحادیه ها و تعاونی های کشاورزی در راستای بهبود اقتصاد کشاورزی و حذف 
واسطه ها اظهار کرد: در این کشور خرید نهاده و فروش محصول دغدغه فعال 
بخش کشاورزی نیست چرا که تمام دغدغه ها با تعریف اینگونه تشکل ها و 
فعالیت گسترده و حساب شده آنها رفع شده و کشاورز تنها به تولید محصول 
با کیفیت می اندیشد و زنجیره تولید و فروش داخلی و خارجی توسط تعاونی 

پردازشگری می شود.
حجتی با بیان اینکه راهی جز توجه به این رویکرد برای ما وجود ندارد افزود: 
صادرات محصولات کشاورزی در هلند حدود 80 تا 90 میلیون دلار است که 
تماما توسط پایانه های ویژه پردازشگری می شود و تولیدکنندگان در این چرخه 

حضور فعال داشته و واسطه ها در حد ممکن حذف شده اند.
لزوم نهادسازی در بخش کشاورزی برای رشد و توسعه کشاورزی  بر  وی 
کشور و رفع دغدغه های موجود با استفاده از ظرفیت تشکل های کشاورزی و 
تولیدکنندگان این بخش تاکید کرد و افزود: منابع باید جهت تقویت و اتصال 

زنجیره مزرعه تا سفره بکار گرفته شوند.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه این رویکرد باید به عنوان یک رویکرد 
بلندمدت مورد توجه قرار بگیرد تا در آینده با مشکلات امروز مواجه نباشیم 
افزود: اصلاح الگوی کشت و تولید محصول به اندازه تقاضای موجود از نکات 

مهمی است که باید مورد توجه قرار گیرد.
حجتی افزود: محصولات کشاورزی را نمی توان برای مدت طولانی نگهداری 
کرد و تولید فراوان محصولات بدون توجه به نیاز بازار موجب متضرر شدن 
تولیدکننده و از بین رفتن منابع خواهد شد. تولیدکننده نباید بدون توجه به 

میزان و نوع نیاز بازار به تولید محصول بپردازد.
وی افزود: در سال 1393 مجبور شدیم 1700 تن مرغ را برای تعادل بخشیدن 
به قیمت در بازار مصرف کشور جمع آوری کنیم. در حال حاضر ظرفیت تولید 
مرغ در ایران سه میلیون تن در سال است در حالی که میزان مصرف این 
محصول در کشور 2.4 میلیون تن است و در این شرایط تقاضای افزایش ظرفیت 
وجود دارد. وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به یارانه ای که در دنیا برای بخش 
کشاورزی صرف می شود گفت: آمریکا علیرغم برخورداری از زیرساخت های 
بسیار در حوزه کشاورزی و مشکلات به مراتب کمتر از ما در این حوزه مبالغ 
بسیاری را صرف یارانه بخش کشاورزی می کند. اتحادیه اروپا نیز بیش از 100 
میلیارد دلار در سال را به یارانه بخش کشاورزی اختصاص می دهد و برزیل که 
از نظر آب و خاک هیچگونه محدودیتی برای تولید ندارد مرغ را به صورت عمده 

در بازارهای جهانی با کمترین قیمت عرضه می کند.

وزیر جهاد کشاورزی: 

راهی جز طی کردن مسیر مزرعه تا سفره نداریم

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت:چالش اساسی فعالان اقتصادی 
که بیشترین فراوانی مراجعان را به خود اختصاص داده، در حقیقت مشکلات مربوط به 

تامین مالی بانکی است. 
محمدرضا پورابراهیمی روز پنجشنبه در شورای گفت و گوی استانی دولت و بخش 
خصوصی درکرمان افزود: امروز تنها راه کمک به فعالان اقتصادی کشور کاهش نرخ تامین 
مالی است و این درحالی است که نرخ تامین مالی در کشور ما از میانگین منطقه بیشتر 
است.  وی با اشاره به اینکه بخش عمده دارایی بانک ها غیر تسهیلاتی می باشد و این امر 
چالش های اساسی را برای فعالان عرصه اقتصادی رقم زده اظهار داشت : البته راهکارهای 
رفع آن اندیشیده شده است.  نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: بخشی از موضوعات بانکی، مشکلات درونی بانک ها است که برای رفع این مشکلات 

مباحث ارتقاء و توانمندسازی بانک ها را پشنهاد داده ایم.  پورابراهیمی رفع مشکلات بانک 
ها را ضروری برشمرد و گفت:استمرار این روند بانکی ما را با مشکل مواجه خواهد کرد و باید 
در این زمینه اصلاحاتی انجام شود.  وی افزود: در حوزه نظام بانکی دو اقدام بهبود شرایط 
نظام بانکی و افزایش سرمایه بانک ها را در دست اجرا داریم و اولین حرکت برای حل این 
مشکل تبدیل دارایی های بانک ها است.  وی با بیان اینکه امروز خلاء های اساسی در 
قوانین پولی و بانکی و قوانین بانکداری داریم، عنوان کرد: به دلیل اشکالات اساسی در دو 
قانون از دو سال و نیم قبل برای اصلاح این قوانین اقدام کرده ایم و بعد از مدت ها دولت در 
ابتدای امسال راضی شد دو لایحه اصلاحیه این قوانین را به مجلس ارائه دهد.  این نماینده 
مجلس تصریح کرد: خوشبختانه در کمیته پولی و بانکی مجلس 70 درصد از موضوعات 

اساسی این دو قانون جمع بندی شده است. 

وی گفت: در نیمه اول سال 97 برای اولین بار در تاریخ اقتصاد کشور دو قانون اقتصادی 
به روز شده خواهیم داشت. 

*حجم نقدینگی کشور ما کاغذی است 
پورابراهیمی حجم نقدینگی اقتصاد کشور را 1400 هزار میلیار تومان عنوان کرد و گفت : 
دلیل اینکه اثر تورمی نمی گذارد این است که تمام آن کتابی و کاغذی است و نقدینگی 
واقعی وجود ندارد.  وی با بیان اینکه برگزاری مستمر جلسات شورای گفت و گوی استانی 
دولت و بخش خصوصی در استان کرمان موجب شده که نمایندگان استان در شورای 
گفت و گوی کشور مشارکت فعالی داشته باشند، گفت: کارهای خوبی در استان کرمان در 
دست انجام است.  وی ادامه داد: اقدام خوبی را استاندار کرمان در دستور کار خود قرار داده 

اند و تامین مالی پروژه های بزرگ را در تهران پیگیری می کنند. 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

چالش اساسی فعالان اقتصادی تامین مالی بانک هاست
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عصبانیت و خویشتن داری سرمربی گسترش 

فیروز و فیلمبردار، شمع و گل و پروانه! 

فیروز کریمی سرمربی گسترش از گذشته ها میانه چندان خوبی با فیلمبرداران دوربین 
های پرتابل تلویزیونی نداشته است.

کریمی که در پایان مسابقه از سمت دروازه جنوبی به سمت رختکن حرکت می کرد، 
ناگهان با احساس مزاحمت از طرف دوربینی که به تعقیب او پرداخته بود نسبت به 
فیلمبرداری بدون اجازه وی واکنش نشان داد اما خیلی زود و با توجه به تجربه ای که دارد 
به خود مسلط شد و اقدام به دلجویی از فیلمبردار کرد. جالب اینکه کارگردان تلویزیونی با 
تیزهوشی کل تصویر را روی کریمی و صحنه پیش آمده سوییچ کرد تا همه ببینند بین 

فیروز و فیلمبردار چه می گذرد.
کریمی که در ابتدا ضربه ای به فیلمبردار زده بود تا بابت حضور وی در حریم خصوصی 
سرمربی واکنش نشان داده باشد، چند ثانیه بعد مانع از هجوم همراهانش به سمت فیلمبردار 
شد و مدام کلمه دوستت داریم را به زبان آورد تا در مواجهه با بینندگان میلیونی تسلط 
خود به اعصابش را به نمایش بگذارد. به خاطر داشته باشید که او در پایان یک بازی پرفشار 
و در شرایطی که ثانیه هایی با یک پیروزی بزرگ فاصله داشت، نتیجه را از دست داده بود 

و حق داشت عصبانی باشد.
این اتفاق طرفداران پروپاقرص فوتبال را یاد آن جمله طلایی این سرمربی باتجربه انداخت 
که در انتقاد حضور دائمی فیلمبرداران کمکی در کنار نیمکت استقلال اهواز می گفت: با 

فیلمبردار شمع و گل و پروانه بازی می کردیم!

نگاهی به تیم ملی هندبال ژاپن

 تیم سه ملیتی رقیب سرسخت ایران!
 تیم ملی هندبال ژاپن در حالی فردا برای هشتمین بار برابر تیم ایران در مسابقات قهرمانی 

آسیا قرار می گیرد که از دو بازیکن اروپایی نیز در ترکیب تیم خود بهره می برد. 
هجدهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی مردان آسیا از 28 دی ماه در سوان کره جنوبی 
آغاز شده است. تیم هندبال ایران در دور مقدماتی و در گروه اول با تیم های ازبکستان و 
ژاپن هم گروه است. شاگردان » ماچک « امروز جمعه 29 دی ماه در اولین مسابقه خود در 
این رقابتها تیم ازبکستان را با اقتدار بردند. فردا شنبه 30 دی ماه نیز قرار است تیم ایران با 

تیم ملی هندبال ژاپن روبرو شود. 
در تاریخ برگزاری رقابتهای قهرمانی آسیای مردان تیم هندبال ایران و ژاپن هفت بار برابر 
یکدیگر صف آرایی کرده اند که حاصل آن دو برد برای ایران و پنج برد برای ژاپن ثبت 

شده است. 
نگاهی به تاریخ بازیهای ایران و ژاپن: 

سال 1993 -بحرین ) ایران 23- ژاپن 25 ( 
سال 2000- ژاپن : ) ایران 11- ژاپن 33 (

سال 2002- ایران : ) ایران 25- ژاپن 29 ( 
سال 2004 - دوحه : ) ایران 21 - ژاپن 28 ( 
سال 200۶- تایلند : ) ایران 28- ژاپن 25 ( 
سال 2010 - لبنان : ) ایران 23- ژاپن 3۶ ( 

سال 2012 - عربستان ) ایران 27- ژاپن 25 (
ژاپنی ها در تاریخ حضور خود در مسابقات قهرمانی مردان آسیا صاحب دو طلا، 5 نقره 
و 4 برنز شده و سومین تیم برتر آسیا هستند. در دوره قبل نیز این تیم صاحب نشان برنز 

شده است. 
ژاپن سابقه 4 بار حضور در المیپک را نیز دارد. بهترین نتیجه تیم ژاپن در المپیک عنوان 
نوزدهم بوده است. همین طور این تیم بارها در مسابقات قهرمانی جهان حاضر بوده که 

بهترین عنوانش رده 19 در سال 197۶ بوده است.
تیم ملی هندبال ژاپن از اولین سال رقابتهای قهرمانی آسیا در این دیدارها حضور داشته و 

مدال های طلایش برای اولین و دومین دوره این مسابقات است.
تیم ملی هندبال ژاپن در سال 2018 و در مسابقات قهرمانی مردان آسیا با ترکیب بازیکنان 
ژاپنی و دو اروپایی در رقابتها حاضر است. دو بازیکن فرانسوی و اسپانیایی تبعه نیز در این 

تیم بازی خواهند کرد. 
کارلوس آنتالیو اسپانیایی 48 ساله نیز سرمربی این تیم است. این مربی در سابقه بازیکنی 
خود مدال برنز المپیک سال 2004 را دارد. وی در المپیک سال 2000 در تمام هشت 
مسابقه تیم اسپانیا را همراهی و 31 گل برای کشورش به ثمر رساند. وی در المپیک 2004 

نیز در هفت مسابقه 23 گل ثبت کرده است. 
هجدهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی مردان آسیا از 28 دی ماه در سوآن کره جنوبی 
برگزار می شود. سه تیم اول این رقابتها جواز حضور در مسابقات قهرمانی جهان سال 2019 

را کسب خواهند کرد.

مربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان :

بازگشت خاک به نفع فرنگی کاران ایران است 
مربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان گفت: سطح رقابت های عمومی از نظر فنی قابل قبول 

بود و برخی فرنگی کاران عملکرد خوبی داشتند. 
روح الله دل انگیز ، درباره عملکرد فرنگی کاران جوان در رقابت های عمومی گفت: سطح 
مسابقات از نظر فنی خوب و قابل قبول بود، تعدادی از نفراتی که پیش از این هم در رده 
نوجوانان در عضویت تیم ملی بودند و امسال به جوانان آمده اند نمایش خوبی داشتند. 
حسینوند که سال گذشته قهرمان نوجوانان جهان شده بود نشان داد که می تواند جزء 

مدعیان مرحله نهایی انتخابی تیم ملی باشد. 
کشتی گیرانی مانند هادی ساروی و مهدی خوشبخت نیز نمایش خوبی داشتند و در 

مجموع سطح رقابت ها قابل قبول بود.
وی ادامه داد: تمام مدعیان و داشته های کشتی فرنگی روی تشک آمدند و برای رسیدن 
به دوبنده تیم ملی مبارزه کردند. یک ماه دیگر مرحله نهایی انتخابی تیم ملی را برگزار 
خواهیم کرد و استخوان بندی نهایی تیم ملی برای حضور در مسابقات پیش رو مشخص 
خواهد شد البته چند تورنمنت هم مد نظر کادر فنی است تا نفرات مورد نظر خود را 
محک بزنند چون هرقدر تدارکات بیشتری داشته باشیم بدون شک نتایج بهتری هم 

کسب خواهیم کرد.
مربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان درباره اجرای قوانین جدید در کشتی دنیا گفت: 
وزن کشی در صبح مسابقه شرایط بسیار سختی را برای کشتی گیران و حتی مربیانشان 
به وجود می آورد، کشتی گیر باید ساعت ۶ صبح بیدار شود و بلافاصله بعد از وزن کشی 

مسابقات آغاز می شود.
 این موضوع باعث شده کیفیت فنی مسابقات پایین بیاید، حتی اگر کشتی گیری هم 
وزن کم نکند، اما زمان زیادی برای ریکاوری دارد. بسیاری از کشورهای جهان به این 
موضوع اعتراض دارند، اما قوانین برای همه یکسان است و ما هم مجبوریم خودمان را 

وقف بدهیم.
دل انگیز درباره تغییر قوانین داوری در کشتی فرنگی نیز گفت: در حال حاضر کمیسیون 
داوری در اسلواکی در حال برگزاری است که بدون شک آنطور که ما شنیده ایم قوانین در 
کشتی فرنگی تغییر خواهد کرد، اما باید منتظر اعلام قوانین جدید از سوی اتحادیه جهانی 
و کمیته داوران فدراسیون باشیم تا براساس آن برنامه ریزی کنیم. آنچه مشخص است قرار 

است خاک به کشتی فرنگی برگردد که ظاهراً نهایی هم شده است. 
با توجه به نتایج و سوابق گذشته فکر می کنم کشتی ایران و فرنگی کاران کشورمان 
از بازگشت خاک منتفع خواهند شد و این موضوع به نفع ما خواهد بود البته ابهاماتی 
دارد که جزئیات آن باید پس از بازگشت داوران و اعلام اتحادیه جهانی مشخص و 

شفاف شود.
وی در پایان با تشکر از مسئولان فدراسیون کشتی برای فراهم کردن امکانات مناسب 
گفت: خوشبختانه شرایط خوبی فراهم شده است و از حمید باوفا و مسئولان فدراسیون 

کشتی تشکر می کنم.

گردو غباربازی فولاد وپیگان را لغو کرد
سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: به خاطر گرد و خاک شدید هوا امکان برگزاری 

مسابقه با پیکان فراهم نبود. 
سیروس پورموسوی درباره لغو دیدار روز  جمعه تیم فولاد خوزستان با پیکان به خاطر 
آلودگی و گرد و خاک هوا گفت: ساعت 11  جمعه بود که هوا به شدت گرد و خاک شد و 

به ما اعلام کردند مسابقه امروز برگزار نمی شود.
وی افزود: مشکلی با این تصمیم نداریم چون واقعا شرایط بیرون رفتن و بازی فراهم نبود.

سرمربی فولاد در پاسخ به این سئوال که آیا فردا بازی این تیم با پیکان برگزار خواهد شد؟ 
تصریح کرد: طبق پیش بینی ها ساعت 20 امشب بارندگی می شود و باد هم می آید. فقط 

خدا کند فردا دوباره هوا گرد و خاک نشود.
پورموسوی در پایان گفت: امروز هم امکان تمرین نداریم مگر اینکه امشب و بارندگی 

بتوانیم دقایقی عرق گیری کنیم.
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باگل ثانیه های پایانی سیامک نعمتی؛

پرسپولیس با خوش شناسی ازشکست گریخت
تیم فوتبال در هفته بیستم لیگ برتر در دقایق پایانی از دومین شکست فصل 
خود فرار کرد تا امتیازها را با گسترش فولاد تقسیم کند و همچنان صدر نشین 

مطلق لیگ باشد. 
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و گسترش فولاد تبریز در چارچوب هفته 
بیستم لیگ برتر فوتبال  عصر پنجشنبه در ورزشگاه آزادی تهران برگزار شد. در 
حالی که تا دقایق پایانی بازی گسترش فولاد یک بر صفر پیش بود سیامک نعمتی 
در دقیقه پایانی بازی گل تساوی پرسپولیس را به ثمر رساند تا دومین شکست 

سرخپوشان در این فصل رقم نخورد. 
دو تیم در نیمه نخست بازی پایاپایی را به نمایش گذاشتند اما با شروع نیمه دوم 
پرسپولیسی ها بیشتر از حریف صاحب توپ و میدان بودند و گسترشی ها نیز مانند 

نیمه نخست به دنبال ضد حملات خطرناک خود بودند. 
اسماعیل فرهادی در دقیقه 74 روی پاس سید احمد موسوی خلاف جریان بازی 

موفق شد تک گل این دیدار را به ثمر برساند.
سیامک نعمتی تعویض طلایی برانکو در دقیقه 94 گل تساوی سرخپوشان را به 

ثمر رساند تا امتیاز های این مسابقه تقسیم شود. 
برانکو در نیمه دوم احمد نورالهی را جایگزین صادق محرمی کرد و بعد از آن 
سیامک نعمتی را به جای منشا کم فروغ وارد میدان کرد. شایان مصلح نیز در این 

مسابقه جایگزین فرشاد احمدزاده پر اشتباه شد. 
احمد نورالهی پس از مدت ها دوری از پرسپولیس به دلیل خدمت سربازی 

توانست برای این تیم در لیگ برتر به میدان برود. 
سیدجلال حسینی، فرشاد احمدزاده و وحید امیری در این مسابقه از داور بازی 
کارت زرد دریافت کردند و احمدزاده با این کارت دیدار آینده پرسپولیس مقابل 

پیکان را از دست داد.
عزیز معبودی بازیکن تیم فوتبال گسترش فولاد با دریافت کارت زرد دوم در 
این مسابقه از زمین بازی اخراج شد. معبودی پس از اخراج از زمین بازی به این 
تصمیم داور اعتراض کرد.  این دیدار با یک دقیقه سکوت به احترام جانباختگان 
کشتی سانچی آغاز شد. همچنین پیش از آغاز این مسابقه بازیکنان با اهدای گل 

به شهدای آتش نشان یاد آنها را زنده نگه داشتند.
پرسپولیس با 45 امتیاز در صدر جدول رده بندی لیگ برتر فوتبال قرار دارد و 
گسترش فولاد نیز با این تساوی 28 امتیازی شد و در جایگاه هشتم جدول ایستاد. 

برانکو: در فوتبال گل نزنید، مجازات می شوید 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در نشست خبری پس  بازی با اشاره به گریختن 
تیمش از شکست برابر گسترش فولاد در دقایق پایانی دیدار مقابل گسترش فولاد 
تبرتر در چارچوب لیگ برتر فوتبال ایران گفت: در فوتبال وقتی گل نزنید، مجازات 

می شوید. 
برانکو ایوانکوویچ گفت: قانون همیشگی فوتبال رخ داد که وقتی همه فرصت ها 
را گل نمی کنید، مجازات می شوید و باید بازی را ببازید.وی ادامه داد: خوشبختانه 
ما با میل و اراده بازیکنان توانستیم نتیجه را نجات بدهیم. البته از نتیجه راضی 
نیستیم، اما از نباختن راضی هستم.سرمربی پرسپولیس اظهار داشت: اطمینان 

دارم که این نوع بازی ها درس عبرتی برای بازی های بعدی خواهد بود.
وی در پاسخ به سئوالی در باره نحوه تعویض صادق محرمی با احمد نوراللهی 
گفت: صادق محرمی به خاطر احساس درد در پایش از زمین بازی خارج شد و با 
این تعویض خواستم مشکلش محرمی جدی تر نشود؛ قطعا اگر سلامت بود و می 
 توانست به بازی ادامه بدهد تعویض نمی شد.برانکو ادامه داد: ما در بازی با سیاه 
جامگان هفت شانس گل و در این بازی هم هشت فرصت را از دست دادیم؛ همان 
اتفاق فصل گذشته برای ما پیش آمده که فرصت ها را از دست می  دهیم. البته در 
این دیدار تا دقایق آخر فشار آوردیم و به گل مساوی رسیدیم.سرمربی پرسپولیس 
در مورد اینکه بازیکنان تیمش جسارت کافی برای پاسکاری نداشتند، گفت: 

مهاجم باید مادرزادی مهاجم باشد. ما دلمان می  خواهد فرصت های بیشتری به 
دست بیاوریم و بیشتر گل بزنیم. 

برانکو با بیان اینکه برای هر مهاجم زمانی بحرانی پیش می آید که توپ هایش 
گل نمی شود، افزود: برای ما، علی علیپور همچنان آقای گل لیگ است؛ انتظارم این 

است که علیپور و منشا و سایر بازیکنان در گلزنی حریص تر باشند. 
وی در مورد اینکه بهتر نبود از وحید امیری در خط حمله استفاده می شد، 
گفت: امسال و سال گذشته از امیری به عنوان مهاجم استفاده کردیم اما واقعیت 
این است که گاهی حول و حوش تیم مسایلی پیش می آید که مجبور می شویم 

تصمیمات دیگری بگیریم.
برانکو در مورد دفاع مطلق گسترش فولاد و لزوم تغییر تاکتیک پرسپولیس برای 
رسیدن به گل گفت: مقابل نفت تهران هم شانس های گلزنی زیادی به وجود 

آوردیم اما توپ های ما گل نشد. 
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: در دیدار امروز هم در نیمه اول و هم نیمه دوم 
فرصت های زیادی به وجود آوردیم و روش بازی ما این است که تعادل در بازی به 
وجود بیاوریم؛ ما از کناره ها، مرکز زمین و سایر نقاط زمین حمله می کنیم و باید 

ببینیم کدام روش را می  توانیم بهتر اجرا کنیم. 
مربی تیم فوتبال گسترش فولاد:

 داور در اخراج بازیکن ما اشتباه کرد 
مربی تیم فوتبال گسترش فولاد  نیزدر نشست خبری پس  بازی گفت: عزیز 
معبودی بازیکن تیم ما در دیدار مقابل پرسپولیس در چارچوب رقابت های لیگ 
برتر فوتبال با اشتباه داور از زمین مسابقه اخراج شد و همین مساله فشار مضاعفی 

به تیم تحمیل کرد. 
فرشاد فلاحت زاده  گفت: بعد از 10 نفره شدن، بازی برای ما بسیار دشوارتر از 

قبل شد و بازیکنان فشار مضاعفی را تحمل کردند. 
وی ادامه داد: عزیز معبودی با اشتباه داور از زمین مسابقه مسابقه اخراج شد 
و کارت زرد دوم وی با اشتباه داور به او داده شد و در نهایت این مساله به ضرر 

تیم ما شد. 
مربی تیم فوتبال گسترش فولاد، گفت: بضاعت تیم ما همین است که امروز 

مشاهده کردید و متاسفانه تعدادی از نفرات ما با مصدومیت روبه رو شده اند. 
وی تصریح کرد: مطمئن باشید اگر امروز رضا خالقی فر را در اختیار داشتیم 

شرایط متفاوت بود و می توانستیم روی ضد حملات به گل برسیم. 
وی اظهار کرد: گسترش فولاد باید این بازی را سه بر یک یا سه بر دو با پیروزی 

به پایان می رساند.
دوربین  با  بازی  پایان  در  کریمی  فیروز  درگیری  خصوص  در  زاده  فلاحت 

تلویزیونی، گفت: مشکل خاصی نبود و معتقدم کار تصویربردار صحیح نبود. 
کارشناس داوری: 

اخراج بازیکن گسترش صحیح نبود
حسین عسگری، کارشناس داوری فوتبال اعتقاد دارد که داور بازی پرسپولیس 
و گسترش فولاد در لحظه های کلیدی بازی به خوبی عمل کرده است و فقط تنها 

اشتباه او اخراج کردن بازیکن گسترش فولاد از زمین بود.
حسین عسگری درباره قضاوت محمدرضا اکبریان، داور بازی تیم های پرسپولیس 
و گسترش فولاد، بیان کرد: نیمه اول درگیری در میان بازیکنان بسیار کم بود و 
کار داور برای قضاوت در این نیمه راحت بود اما در نیمه دوم درگیری و تشنج بازی 
زیاد شد. حتی درگیری های غیر ورزشی هم به وجود آمد که در بعضی صحنه ها 

داور چهارم اطلاعات این درگیری ها را به داور بازی می داد.
او ادامه داد: در بحث داوری مساله ای که مهم است نکات کلیدی بازی است. داور 
این بازی در صحنه های کلیدی بازی قضاوت خیلی خوبی داشت. نکته اول گل 
گسترش فولاد بود. به نظرم این گل روی هنر کمک داور به ثمر رسید. کمک داور 
با جایگیری خوب تشخیص داد که بازیکن گسترش فولاد در آفساید نیست، این 

یک تصمیم دشوار بود.
عسگری اضافه کرد: نکته دوم مربوط به شبیه سازی سیدجلال در محوطه 
جریمه گسترش فولاد است. اگر داور جایگیری مناسبی نداشت متوجه نمی شد 
که سیدجلال شبیه سازی کرده است و به اشتباه خطای پنالتی به سود پرسپولیس 

اعلام می کرد.
عسگری درباره اخطار دوم بازیکن دوم گسترش فولاد، اظهار کرد: به نظر من این 
اخطار صحیح نبود. داور می توانست این صحنه را با دادن یک تذکر قاطع به بازیکن 
گسترش مدیریت کند. داور زمانی باید اخطار دوم را در این شرایط به بازیکن بدهد 

که اتلاف وقت کاملا مشهود باشد.
او اضافه کرد: البته نمی خواهم بگویم که پرسپولیس به خاطر 10 نفره شدن 
گسترش فولاد بود که به گل رسید. در بسیاری از بازی ها ما شاهد هستیم که 

تیم ها با یک یا دو بازیکن کمتر هم برنده بازی می شوند.
این کارشناس داوری در خصوص گل پرسپولیس هم بیان کرد: نکته سوم در 
خصوص کار خوب داور مسابقه اعلام وقت های اضافه این بود. داور در ابتدا چهار 
دقیقه وقت اضافه اعلام کرد که در این چهار دقیقه هم به دلیل مصدومیت و 
تعویض بازیکن گسترش فولاد یک دقیقه وقت بازی تلف شد پس گل پرسپولیس 
که بعد از چهار دقیقه وقت اضافی اعلام شده از سوی داور به ثمر رسید، صحیح 

است.
عسگری ادامه داد: اینها مواردی است که باید بازیکنان پرسپولیس به آنها توجه 
کنند و در انتقادات هایشان نسبت به داوری منصفانه برخورد کنند. به نظر من 
امکان ندارد در یک بازی فوتبال داور بازی هیچ اشتباهی انجام ندهد مثل بازیکنان 

که ممکن است پاس اشتباه بدهند.

مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد نسبت به حرف های گزارشگر دیدار تیمش با 
پرسپولیس گلایه های تندی را بیان کرد.

انتقادهایی که پیمان یوسفی در گزارش خود برای دیدار پرسپولیس و گسترش 
فولاد نسبت به عملکرد بسته تیم تبریزی گلایه کرد،  با ناراحتی مسئولان این 

باشگاه مواجه شده است.
هوشنگ نصیرزاده، مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد در این خصوص گفت: متاسفانه 
آقای یوسفی بسیار جانبدارانه گزارش کرد. رسانه باید در هر شرایطی بی طرفی خود 
را نشان دهد و با اثبات بی طرفی یک رسانه قابل احترام می شود، اما پیمان یوسفی 
در طول گزارش بارها علیه تیم ما موضع گرفت و حرف هایی را بر زبان آورد که 

کاملا مشخص شود دوست دارد ما ببازیم و از زمین بیرون برویم!
وی ادامه داد: ما از نحوه گزارش یوسفی ناراحتیم؛ او فقط برای تیم ما آرزوی مرگ 
نکرد! احساس یوسفی این بود که گسترش فولاد حتما بازنده می شود و بعد از 

دقیقه 90 او شکست خورد و پیش بینی کرد که اگر ببریم دو پله صعود می کنیم. 
در حالی که در طول 90 دقیقه تصور می کرد بازی را پرسپولیس می برد. این شیوه 
گزارش در رسانه ملی که ما هم در آن سهم داریم، درست نیست. به هر صورت تیم 
ما توانمندی هایی داشته که باید به آن توجه می شد. ما کم تماشاگر هستیم اما در 
مقابل بهترین تیم ایران در چند سال اخیر تا دقایق پایان برنده بودیم. پیمان یوسفی 
هرگز انصاف را رعایت نکرد. مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد با اشاره به عملکرد 
داور مسابقه با پرسپولیس تاکید کرد: داور در صحنه اخراج بازیکن ما بسیار عجولانه 
قضاوت کرد. در دقایق پایانی ایلدروم کمک داور بازی در حالی که نزدیک به صحنه 
بود توپ از پیست ورزشگاه پرتاب شد، دستور به تکرار داد در حالی که در چنین 
صحنه هایی اوت به حریف واگذار می شود. از طرف دیگر خیلی بد است که کمک 
داور نداند پرتاب اوت اگر در جای درست انجام نشود، به تیم حریف واگذار می شود. 
این قانون 1۶ سال است تغییر کرده! نصیرزاده همچنین گفت: داور مسابقه اگر امروز 

کمی مدیریت می کرد، می توانست بازی خوبی را قضاوت کند اما این اتفاق رخ نداد.
وی درباره انتقادهای گرشاسبی از سبک بازی گسترش فولاد افزود: گرشاسبی یکی 
از دوستان قدیمی من است اما به چه دلیلی در حالی که هیچ تخصصی ندارد، به 
شیوه فنی بازی ما اعتراض می کند. این شیوه که با بستن بازی مقابل تیم نفوذی 
همراه است، یک روش منطقی تلقی می شود. مگر قرار است ما مقابل تیم آقای 
گرشاسبی طوری بازی کنیم که آنها برنده شوند؟ هر بازیکنی از تیم ما زمین خورد، 

به بیرون از زمین رفت و مصدوم شده بود.
نصیرزاده افزود: گرشاسبی باید بداند مصاحبه هایی که انجام می دهد، در چارچوب 
مسائل فنی نباید اظهارنظر کند. همانطور که من فوتبالی هستم و اظهارنظر نمی 
کنم، از ایشان که قهرمان کشتی بوده انتظار داریم وقتی در فوتبال می خواهد حرف 
بزند، سیستم ها را بشناسد. ما با همین سیستم 21 امتیاز جمع کردیم و این روش 

بسیاری از تیم های اروپایی هم هست.

انتقاد تند به گزارشگر؛ یوسفی فقط آرزوی مرگ نکرد! 

نصیرزاده: گرشاسبی سیستم ها را بشناسد، بعد حرف بزند 

 گزینه سرمربیگری تراکتورسازی گفت: از هوادارانمان می خواهم در این مقطع از تیم محبوبشان حمایت کنند چون بیش از هر چیزی به حمایت و آرامش نیاز داریم. 
ارطغرول ساغلام گزینه سرمربیگری تیم تراکتورسازی که بامداد امروز در میان استقبال هواداران وارد تبریز شد، پس از ورود به این شهر ضمن قدردانی از هوادارانی که برای 

استقبال از وی به فرودگاه آمده بودند، اظهار داشت: من در استانبول آوازه محبوبیت تراکتورسازی را شنیده بودم و می دانستم که این باشگاه هواداران پرشوری دارد.
وی افزود: بااین وجود از دیدن این استقبال شگفت زده و خوشحال شدم. باید بگویم برای من مایه خوشحالی و افتخار است که می توانم در چنین باشگاه محبوبی فعالیت کنم. 

درعین حال احساس می کنم مسئولیتم دوچندان شده و باید احساس مسئولیت زیادی درباره این هواداران داشته باشیم.
ارطغرول ساغلام خاطرنشان کرد: می دانم که شرایط فعلی تیم به هیچ وجه مناسب نیست و هواداران از نتایج اخیر رضایت ندارند. جایگاه حقیقی ما اینجا نیست و باید در کنار هم 

برای رسیدن به پله های بالاتر تلاش کنیم و ان شاءالله از این مقطع و روزهای سخت به سلامت عبور کنیم و به طور حتم روزهای خوبی پیش روی خواهیم داشت.
گزینه سرمربیگری تراکتورسازی تصریح کرد: از هوادارانمان می خواهم در این مقطع از تیم محبوبشان حمایت کنند چون بیش از هر چیزی به حمایت و آرامش نیاز داریم. من 

به کار گروهی اعتقاددارم. بر این اساس معتقدم باید همه ما دست در دست هم متحد و منسجم برای موفقیت تراکتورسازی تلاش کنیم.
وی در پایان گفت: هواداران در کنار مدیریت باشگاه، کادر فنی و بازیکنان باید یک کار گروهی مستمر و مداوم را برای موفقیت و سربلندی تراکتورسازی دنبال کنند تا به یک 

نتیجه مطلوب دست یابیم.

 در هفته بیستم لیگ برتر تیم نفت تهران مقابل سیاه جامگان به برد پرگل رسید و سپیدرود با هدایت علی کریمی سپاهان را از پیش رو برداشت. 
در ادامه مسابقات هفته بیستم لیگ برتر از ساعت 15دیروز جمعه تیم نفت تهران در خانه خود به مصاف سیاه جامگان رفت که این بازی در نهایت با نتیجه پرگل 4 بر یک به 

سود نفت به اتمام رسید.
پیام ملکیان )2( برای سیاه جامگان گلزنی کرد و گل های نفت را هم رضا حبیب زاده )32(، امین منوچهری )39(، محسن بنگر )49( و امیرحسین فشنگچی )5۶( به ثمر 
رساندند. در دیگر بازی همزمان دیروز، تیم سپیدرود در رشت به مصاف سپاهان اصفهان رفت و این مسابقه در نهایت با نتیجه 2 بر یک به نفع سپیدرود خاتمه یافت. حسین 
ابراهیمی )7( و رضا نورمحمدی )82( برای سپیدرود گلزنی کردند و مروان حسین )90( گل سپاهان را به ثمر رساند. به این ترتیب علی کریمی با سپیدرود هشتمین باخت این 

فصل را به سپاهان و کرانچار تحمیل کرد.

مدیر اجرایی باشگاه صبای قم با اشاره به انتقال بازی های تیم فوتبال صبای قم در 
لیگ دسته یک از ورزشگاه یادگار امام راحل به ورزشگاه شهید حیدریان قم گفت: به 
خاطر تسهیل حضور تماشاگران در ورزشگاه و حمایت از تیم فوتبال صبای قم، بازی 

های صبا از این به بعد در این ورزشگاه برگزار می شود. 
کریم بهرامی پنجشنبه خاطرنشان کرد: هر چند ورزشگاه یادگار امام راحل نیز در 
دست تعمیر است ولی به دلیل فاصله زیاد با مرکز شهر، مناسب نبود و تماشاگران به 

سختی باید برای تماشای فوتبال به این ورزشگاه منتقل می شدند.
وی ادامه داد: ورزشگاه شهید حیدریان قم نیز از استانداردهای خوبی برخوردار بوده 
و مکان مناسبی برای بازی های تیم فوتبال صبای قم می باشد و گنجایش بیش از 
سه هزار تماشاگر را دارد. ورزشگاه یادگارامام راحل قم در 20 کیلومتری قم قرار دارد.

رئیس هیات فوتبال استان قم با اشاره به آخرین وضعیت تیم فوتبال صبای قم 
گفت: صبا برای بقا در لیگ دسته یک تا پایان فصل به 5 میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.

بهرامی بیان داشت: حامی مالی تنها هزینه بازی ها را پرداخت می کند در حالی که 
ما باید مبلغی را نیز در اختیار بازیکنان قرار دهیم و مشکلات تیم به قوت خود باقی 
است. وی اضافه کرد: اکنون که تیم صبا به صورت کامل بومی شده و بازیکنان قمی 
در این تیم بازی می کنند باید مسئولان حمایت کنند تا بازی ها آبرومندانه برگزار 
شود تا تیم به لیگ دسته 2 سقوط نکند. تیم فوتبال صبای قم فصل گذشته به لیگ 
دسته یک باشگاه های کشور سقوط کرد و اکنون نیز در قعر جدول رده بندی لیگ 
دسته یک قرار دارد و در صورت حمایت نشدن از سوی مسئولان، از گزینه های اصلی 
سقوط به لیگ دسته دوم است. صبای قم هفته آینده با تیم خونه به خونه بابل در قم 

بازی دارد و در 2 هفته گذشته بازی های خود را واگذار کرده است.

ارطغرول ساغلام:

جایگاه تراکتورسازی اینجای جدول نیست

پیروزی پرگل نفت مقابل سیاه جامگان

 سپاهان مقابل سپیدرود شکست خورد

مدیر اجرایی باشگاه صبای قم  خبرداد

انتقال بازی های صبای قم
 به ورزشگاه شهید حیدریان 

تیم فوتبال استقلال در بیستمین دیدار خود در رقابت های لیگ برتر برابر پدیده با نتیجه 
تساوی متوقف شد. آبی پوشان در دقایق پایانی این مسابقه یک پنالتی از دست دادند. 

از هفته بیستم رقابت های لیگ برتر استقلال و پدیده از ساعت 15 دیروز در ورزشگاه ثامن 
مشهد به مصاف هم رفتند که این با در نهایت با نتیجه تساوی بدون گل خاتمه یافت.

تیم استقلال در این بازی با ترکیب مهدی رحمتی، مجید حسینی، روزبه چشمی، وریا 
غفوری، میلاد زکی پور، امید ابراهیمی، فرشید باقری، امید نورافکن، فرشید اسماعیلی )از 
دقیقه ۶9 بهنام برزای(، سرور جبارف و جابر انصاری )از دقیقه 7۶ علی قربانی( به میدان رفت.

ترکیب تیم فوتبال پدیده نیز به این شرح بود: سعید جلالی راد، محمد حسین مرادمند، 
عبدالله حسینی، محمدرضا ناصحی، اکبر صادقی، امین  قاسمی نژاد )از دقیقه 80 سالار 
افراسیابی(سظپ، محمد قاضی، محمد مهدی خانی )از دقیقه 53 حسین فاضلی(، میلاد 

کمندانی )از دقیقه 4۶ محمدرضا خلعتبری(، معین عباسیان و سعید صادقی.
در نیمه اول بازی چندان خوبی را از هیچ کدام از دو تیم شاهد نبودیم و چندان چنگی به دل 
نمی زد. در این نیمه هر یک از دو تیم تنها یکبار توانستند موقعیت هایی نصفه و نیمه را روی 
دروازه یکدیگر خلق کنند اما در نهایت این نیمه بدون آن که گلی در بر داشته باشد به پایان 
رسید.  در نیمه دوم بازی فرم بهتری به خود گرفت و اشتهای هر دو تیم برای رسیدن به گل 
بیشتر شد. بهترین موقعیت این بازی در دقیقه ۶2 برای تیم پدیده ایجاد شد که محمدرضا 
خلعتبری در موقعیتی بسیار عالی نتوانست از پاس طلایی معین عباسیان استفاده کرده و توپ 
را با فاصله زیادی از کنار دروازه به بیرون زد. در دقیقه ۶4 بازی هم یک درگیری بین بازیکنان 
دو تیم پیش آمد که فرشید اسماعیلی هافبک آبی پوشان در متن این درگیری حضور داشت 

که در نهایت با دخالت داور این صحنه ختم به خیر شد. 
در دقیقه 78 بازی بعد از آن که دقایق زیادی شاهد وقوع صحنه خطرناکی نبودیم، بهنام 

برزای مهاجم تازه وارد استقلال به شدت دروازه پدیده را با خطر مواجه کرد و با یک ضربه که 
از زاویه بسته زد هر دو تیر دروازه تیم پدیده را به لرزه در آورد.

شاگردان شفر در دقیقه 88 بازی بهترین فرصت را برای کسب پیروزی در این بازی داشتند. 
امید ابراهیمی در این دقیقه پشت یک ضربه پنالتی ایستاد و در مصافی تک به تک با سعید 

جلالی راد دروازه بان جوان پدیده مغلوب وی شد تا این بازی همچنان بدون گل باشد.
بعد از این ضربه قدری تشنج در ورزشگاه ایجاد شد و اشکان خورشیدی رضا مهاجری 
سرمربی پدیده را از بازی اخراج کرد. در نهایت نیز این بازی حساس بدون رد و بدل شدن گل 
به پایان رسید.  به این ترتیب استقلال با 29 امتیاز در رده ششم باقی ماند. پدیده هم با این 

تساوی 23 امتیازی شد و جایگاه دهمی خود را حفظ کرد.
گل نشدن پنالتی ما مهم نیست

 شفر:کار بازیکنان پدیده جوانمردانه نبود!
 سرمربی تیم فوتبال استقلال در پایان  این دیدار با بیان اینکه گل نشدن پنالتی این تیم 
در دقایق پایانی بازی با پدیده مهم نیست، گفت: امیدوارم بازیکن جدید ما از مهاجمان فعلی 
خوش شانس تر باشد.  سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران اظهار داشت: بازی خوبی بود و 
شانس های زیادی برای گلزنی به دست آمد. در نیمه اول سه چهار موقعیت خوب داشتیم که 

گل نشد. در نیمه دوم پدیده یک شانس خیلی خوب داشت.
وی با  اشاره به از دست رفتن پنالتی استقلال گفت: امید ابراهیمی یکی از بهترین بازیکنان 
فوتبال ایران است. اینکه پنالتی هم گل نشده مهم نیست. ممکن است در فینال جام جهانی 

هم این اتفاق رخ بدهد و بازیکنی توپی را گل نکند. 
سرمربی استقلال گفت: امروز محسن کریمی و داریوش شجاعیان را نداشتیم. این شانس 
را به جابر انصاری دادم که به جای علی قربانی بازی کند. ما شانس هایی برای گلزنی داشتیم. 

مهم این است که موقعیت گلزنی داشتیم.

وی تاکید کرد: بازیکن جدید ما فردا می آید. امیدوارم او از مهاجمان ما خوش شانستر باشد 
و این فرصتها را به گل تبدیل کند. شفر یادآور شد: تیم امروز با 12 بازیکن بازی می کرد. 
در لحظات آخر یک شانس خوب داشتیم ولی از طرف بازیکنان حریف یک توپ دیگر وسط 

زمین افتاد. این بازی جوانمردانه نیست. 
حاشیه های بازی پدیده - استقلال

از گرم نکردن حسینی تا اعتراض دوست داران جباری
نیمه اول دیدار پدیده و استقلال با تساوی بدون گل به پایان رسید که در ابتدای این دیدار 
حسینی، همراه با رحمتی به گرم کردن نپرداخت. ، نیمه اول دیدار پدیده و استقلال در پایان 
نیمه نخست با نتیجه بدون گل خاتمه یافت. در اوایل نیمه اول بنر حمایتی هواداران استقلال 

از مجتبی جباری جمع شد که این کار موجب اعتراض دوست داران این بازیکن شد.
سیدحسین حسینی که با تصمیم شفر در دیدار با پدیده نیمکت نشین سیدمهدی رحمتی 

شده است، در ابتدای بازی همراه با رحمتی به گرم کردن نپرداخت.
سرمربیان دو تیم در ابتدای این دیدار با یکدیگر عکس یادگاری گرفتند.

سیدمهدی رحمتی به سمت نیمکت پدیده رفت و به خوش و بش با کادرفنی پدیده و 
محمدرضا خلعتبری پرداخت. ظرفیت ورزشگاه ثامن در نیمه اول پر شد و صندلی خالی در 

این استادیوم دیده نمی شود.
 تور دروازه حریف استقلال بانداژ شد!

 تور دروازه تیم فوتبال پدیده در بازی با استقلال بانداژ شد! 
پیش از شروع نیمه دوم دیدار تیم های فوتبال استقلال و پدیده، داور مسابقه از مسئولان 

برگزاری بازی خواست تا مشکل تور دروازه تیم پدیده را برطرف کنند.
بخشی از تور از تیر افقی دروازه جدا شده بود و برای همین مسئولان هم با چسب پانسمان، 

تور دروازه را به تیرک بانداژ کردند!

توقف استقلال مقابل پدیده 

آبی ها ناکام در بالانشینی



5 علمی و سلامت 

عادت های استخوان پوک کن!

استخوان هایتان را با این ۷ عادت غلط غذایی 
از بین نبرید

برای داشتن استخوان هایی محکم مصرف زیاد کلسیم و ویتامین دی اگرچه 
لازم است، اما کافی نیست. تغییر دادن عادات بد غذایی برای جلوگیری از ابتلا 
به پوکی استخوان، درست به همان اندازه مصرف مواد غذایی مفید، ضروری به 

نظر می رسد. 
پوکی استخوان مانند دیابت یا فشارخون بالا از بیماری هایی است که با متعادل 
نگاه داشتن رژیم غذایی می توان از ابتلا به آن جلوگیری کرد. اگر سابقه پوکی 
استخوان در خانواده تان باشد، دقت به عادات غذایی اهمیت ویژه ای می یابد و 
باید برخی مواد غذایی را که برای بافت استخوانی مضر است، محدود و از برخی 

عادات غذایی اجتناب کرد:
مصرف بیش از حد سدیم: علاوه بر افزایش خطرهای بیماری های قلبی 
عروقی با مصرف زیاد نمک، هر چه میزان نمک مصرفی فرد بیشتر باشد، دفع 

کلسیم در ادرار و عرق فرد نیز بیشتر می شود.
استفاده زیاد گوشت قرمز: رژیم غذایی غنی از گوشت و پروتئین ها نیز 
برای استخوان ها ضرر دارد. در جریان هضم مواد غذایی، پروتئین های حیوانی 
 PH اسیدهایی همچون اسید فسفریک، سولفوریک و غیره آزاد می کنند که
بدن را تغییر می دهد. هر چه PH بدن اسیدی تر باشد، مواد معدنی بیشتری در 

استخوان ها از دست می رود.
نوشیدن الکل: الکل فعالیت استئوبلاست ها )سلول های سازنده استخوان( 
را متوقف می کند. فراموش نشود که الکل می تواند موجب اختلالاتی در حفظ 
تعادل فرد شود که به ویژه در افراد مسن موجب شکستگی استخوان ها می شود.

غذاهای التهابی: در کسانی که استعداد یا سابقه خانوادگی ابتلا به پوکی 
استخوان را دارند، از مصرف بیش از حد محصولاتی مانند گوجه فرنگی، سیب 
زمینی سفید، بادمجان و ... باید اجتناب کنند چون این غذاها منجر به التهاب 

استخوان و در نهایت تسریع روند ابتلا به پوکی استخوان خواهند شد.
اسفناج خام: اگرچه مصرف اسفناج برای تقویت استخوان ها و پیشگیری از 
پوکی استخوان ضروری است اما نوع خام آن به دلیل وجود ماده ای به نام اگزالات 

باعث عدم جذب کلسیم در بدن شود.
بهتر کلسیم  از جذب  قهوه  روزانه  مصرف  مصرف بیش از حد کافئین: 
جلوگیری می کند. هر چه میزان کافئین وارد شده به بدن بیشتر باشد، کلسیم 
بیشتری از طریق ادرار دفع می شود بنابراین اگر می خواهید تا 90 سالگی زندگی 

کنید، باید از تعداد فنجان های قهوه که روزانه می نوشید بکاهید.
مصرف نوشابه های گازدار: این نوشیدنی ها علاوه بر این که اشباع از کافئین 
هستند، به علت داشتن اسید فسفریک، اسیدی معدنی که از جذب کلسیم 
جلوگیری می کند، برای استخوان ها مضرند. در مقابل، اسیدکربنیک موجود در 

آب های معدنی گازدار هیچ تأثیر منفی بر استخوان ها ندارد.

چند راهکار طبیعی برای کنترل اشتها
احساس گرسنگی یک زنگ هشدار طبیعی برای انسان است تا سوخت مورد 
نیاز بدن خود را تامین کند اما در اکثر افراد حتی با وجود خوردن حجم کافیِ 

مواد غذایی همچنان میل به خوردن وجود دارد.
به گزارش ایسنا، اشتهای زیاد و میل به پرخوری می تواند از نوع مواد غذایی 

مصرفی، نحوه خوردن، برنامه های غذایی و عوامل دیگر ناشی شود.
قرص های کاهش وزن مدعی از بین بردن اشتها هستند اما تاثیرگذاری آنها 

قطعی نیست و اغلب عوارض جانبی خطرناکی به همراه دارند.
سایت مدیکال نیوز تودی در این مطلب به برخی راهکارهای طبیعی و بی خطر 
برای کاهش میزان اشتها اشاره کرده است به طوری که با انجام آنها می توان به 

شیوه ای سالم با احساس گرسنگی مقابله کرد:
- خوردن پروتئین یا چربی بیشتر: تمامی غذاها به طور برابر احساس 
گرسنگی را از بین نمی برد. پروتئین و چربی ها نسبت به کربوهیدرات ها در 

کاهش حس گرسنگی عملکرد بهتری دارند.
- مصرف خوراکی هایی با فیبر بالا: فیبر همچون مواد غذایی دیگر تجزیه 
نمی شود و به همین دلیل برای مدت زمان بیشتری در بدن باقی می ماند. این 
ویژگی  فیبر باعث کاهش سرعت هضم آن شده و فرد را برای مدت بیشتری در 

طول روز سیر نگه می دارد.
بررسی ها نشان می دهد فیبر می تواند عامل از بین برنده موثری برای اشتها 
باشد. همچنین دنبال کردن رژیم های غذایی با فیبر بالا با کاهش نرخ چاقی 

همراه است.
- نوشیدن مایعات بیشتر: نوشیدن یک لیوان بزرگ آب پیش از غذا خوردن 
باعث می شود فرد احساس سیری کند و پس از صرف غذا کمتر احساس 

گرسنگی داشته باشد.
همچنین نتایج یک بررسی روی اشتهای 50 زن دچار اضافه وزن نشان داد 
افرادی که برای مدت هشت هفته 1.5 لیتر آب در روز مصرف کرده اند با کاهش 

احساس گرسنگی و وزن روبرو بوده اند.
- مصرف حجم بالایی از خوراکی های سالم و مناسب: رژیم گرفتن به 
معنی گرسنه ماندن نیست. برخی خوراکی ها سرشار از مواد مغذی و انرژی 
و میزان پایینی از کالری هستند. این خوراکی ها شامل سبزیجات، میوه ها و 
غلات می شوند و مصرف مقادیر بیشتری از آنها احساس سیری را افزایش داده و 

بنابراین میل به خوردن خوردنی های ناسالم کمتر می شود.
- ورزش کردن: ورزش یکی دیگر از عوامل موثر و مفید در کاهش اشتهاست. 
نتایج یک تحقیق نشان داد ترشح هورمون های اشتها پس از ورزش کردن کاهش 

پیدا می کند.
- کاهش استرس: نتایج بررسی ها حاکی از ارتباط استرس با افزایش میل به 

خوردن و خوراکی های غیرمفید و ناسالم است.
- خوردن آگاهانه: مغز عامل اصلی در انتخاب نوع خوراکی و زمان غذا خوردن 
است. اگر فرد هنگام صرف وعده غذایی به جای تماشای تلویزیون به خوراکی 

مصرفی توجه کند مقدار غذای کمتری می خورد.

یک متخصص تغذیه :

میوه ای که چربی های بدنتان را آب می کند

آووکادو در غذاهای مختلف  با خوردن روغن  تغذیه گفت:  یک متخصص 
می توان چربی های شکمی را تا حدود زیادی کاهش داد و در نتیجه خطر ابتلا به 

سندروم متابولیک در فرد کاهش پیدا خواهد کرد.
محمدآذرفر متخصص تغذیه در خصوص خواص آواکادو برای کاهش وزن 
توضیح داد: محققان می گویند با خوردن روغن آووکادو در غذاهای مختلف 
می توان چربی های شکمی را تا حدود زیادی کاهش داد و در نتیجه خطر ابتلا به 

سندروم متابولیک در فرد کاهش پیدا خواهد کرد.
وی گفت: نتیجه مطالعه ای دیگر نشان می دهد رژیم غذایی که در آن از مواد 
غذایی سرشار از اسیدهای چرب تک غیر اشباع استفاده شده است توزیع چربی 
در اطراف شکم را تا حد زیادی کاهش می دهد. یک قاشق غذاخوری روغن 
آووکادو دارای حدود 120 کالری و 10 گرم چربی تک غیر اشباع است. این روغن 
از لحاظ تغذیه ای و خواص مشابه روغن زیتون فوق بکر است. اما روغن زیتون 
فوق بکر نقطه دود پایینی دارد که آووکادو برخلاف آن نقطه دودش بسیار بالا 

است و از این رو می توان برای سرخ کردن مواد از روغن آووکادو استفاده کرد.
این متخصص تغذیه با بیان اینکه رادیکال های آزاد با بدن مبارزه می کنند و این 
یک جنگ درون بدن است گفت: رادیکال های آزاد مولکول های اکسیژن مخربی 
هستند که می توانند آغازگر واکنش های زنجیره ای متعددی در بدن باشند که 

باعث تخریب سلول ها و DNA می شود.
آذرفر در پایان افزود: این موضوع می تواند سلامت بدن را به خطر بیندازد. آنتی 
اکسیدان هایی که در میوه های تازه و سبزیجات وجود دارند توانایی این را دارند 
که برخی از این رادیکال های آزاد را خنثی کنند اما گاهی این نیرو کافی نیست و 
در این شرایط بهتر است آووکادو را هم به رژیم غذایی خود اضافه کنیم. به عقیده 
محققان با خوردن آووکادو بدن بهتر و بیشتر می تواند با رادیکال های آزاد مبارزه 

کند. بهتر است از میوه تازه آووکادو به جای روغن آن استفاده کنید.
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پستانک وسیله ای است که پدر و مادرها برای این که کودک بی قراری 
نکند به او می دهند و گاهی به این فکر می کنند که آیا این پستانک ممکن 
است برای کودک ضرر داشته باشد؟ جواب قطعی این سوال را پزشکان 

داده اند. 
حتی قبل از به دنیا آمدن کودک و زایمان، بعضی از پدر و مادرها به فکر 
خرید پستانک می افتند. پستانک وسیله ای است که پدر و مادرها برای این که 
کودک بی قراری نکند به او می دهند و گاهی به این فکر می کنند که آیا این 
پستانک ممکن است برای کودک ضرر داشته باشد؟ جواب قطعی این سوال 

را پزشکان داده اند. 
به گفتهٔ پزشکان نه تنها هیچ ضرورتی برای تهیهٔ پستانک برای کودک 
وجود ندارد، بلکه این پستانک به کودک آسیب های زیادی می رساند و باید 
تا جای ممکن از دادن پستانک خودداری کرد. در این مطلب به زیان های 

پستانک برای نوزاد و زمان های نامناسب برای دادن پستانک می خوانید. 
چرا نباید به نوزاد پستانک داد؟

پستانک می تواند مشکلات زیادی را در کودک به وجود بیاورد یا مشکلات 
قبلی را تشدید کند. 

در روند شیردهی اخلال ایجاد می کند: نوزاد با مکیدن سینهٔ مادر باعث 
می شود که شیر تولید شود. این کار را نوزاد به مرور یاد می گیرد و با شکل 

خاصی از مکیدن باعث می شودکه سینهٔ مادر شیر تولید کند.
 اما الگوی مکیدن پستانک با سینهٔ مادر متفاوت است و ممکن است نوزاد 
نحوهٔ مکیدن پستانک را جایگزین الگوی مکیدن سینهٔ مادر کند. با این کار 
ساخت شیر ممکن است با اخلال مواجه شود و سینهٔ مادر شیر کافی تولید 

نکند. 
احتمال ابتلا به عفونت گوش را افزایش می دهد: از جمله دلایلی که 
پزشکان استفاده از پستانک را منع می کند، احتمال ابتلای نوزاد به عفونت 
گوش است و این احتمال در نوزدانی که مستعد این عفونت هستند، افزایش 

بیشتری خواهد داشت. 
به گفتهٔ پزشکان، کودک هنگام  مشکلات گوارشی را شدت می دهد: 

مکیدن پستانک به قصد این که شیر بخورد، هوای زیادی را به مرور وارد 
معده اش می کند. علاوه براین بسیاری از نوزادان مستعد نفخ هستند و با 
مکیدن پستانک احتمال نفخ در نوزاد بسیار افزایش می یابد و ممکن است با 

دردهایی در شکم نوزاد همراه باشد.
می تواند به رشد فک و دندان آسیب برساند: در مدت زمانی که کودک شما 
پستانک می مکد، به مرور دندان های شیری او شروع به رشد می کند. برخی 
تحقیقات نشان داده که استفاده از پستانک باعث می شود که رشد فک و 
دندان نوزاد دچار مشکل شود. بنابراین به پدر و مادر توصیه می شود که تا 

جای ممکن از پستانک استفاده نکنند. 
احتمال ورود عوامل بیماری زا به بدن نوزاد را افزایش می دهد: پستانک 
جسمی خارجی است که ممکن است هر لحظه روی زمین بیفتد و آلوده 
شود. اگر پدر و مادر حواسشان نباشد، ممکن است کودک نوپا خودش 
پستانک را دوباره بردارد و در دهانش بگذارد یا این که پدر و مادر در موقعیت 
شستن پستانک نباشند و کمی آن را تمیز کنند و دوباره به نوزاد بدهد. راه 
دیگری که پدر و مادر انجام می دهند این است که پستانک را به گردن نوزاد 

آویزان می کنند. 
اما باید بدانید که با این کار هم جلوی آلوده شدن پستانک را نمی گیرید و 

همچنان پستانک می توان عوامل بیماری زا را به بدن نوزاد وارد کند. 
زمان نادرست دادن پستانک به نوزاد

هرچند که دادن پستانک به نوزاد منع می شود اما اگر تصمیم گرفتید به 
نوزاد پستانک بدهید، به یاد داشته باشید که این زمان ها، بدترین زمان برای 

دادن پستانک است:
اگر کودک شما عفونت گوش دارد یا قبلًا چند مورد عفونت گوش داشته، 
یا  افزایش وزن  در  نوزادی که  به  فراموش کنید.  را  است پستانک  لازم 
وزن گیری مناسب مشکل دارد پستانک ندهید. اگر نوزاد هنوز سینه گیری 
را درست یاد نگرفته است. اگر نوزاد شما هر مشکلی در شیر خوردن از 
سینۀ مادر دارد. اگر سطح تولید شیر شما کافی نیست نیز هرگز به نوزادتان 

پستانک ندهید.

 

اولین آزمایش فناوری ویرایش ژن موسوم به کریسپر 
به زودی در ایالات متحده آمریکا بر روی انسان انجام 

خواهد گرفت.
پنسیلوانیا" به زودی اولین آزمایش بالینی فناوری 
کریسپر را انجام خواهد داد و آن را در فهرست آزمایشات 

پزشکی خود قرار داده است.
در اواسط سال 201۶، یک هیئت فدرال به دانشگاه 
"پنسیلوانیا" برای برگزاری اولین آزمایش ویرایش ژن 

کریسپر در ایالات متحده آمریکا چراغ سبز نشان داد.
به نظر می رسد این موسسه بی سر و صدا مقدمات این 
آزمایش را فراهم کرده است و می تواند در زمان دلخواه 
مطالعات نظری را شروع کند. اعلانیه فهرست آزمایشات 
پیش روی موسسه پزشکی دانشگاه "پنسیلوانیا" نشان 
می دهد محققان این دانشگاه با استفاده از تکنیک های 

کریسپر، قصد درمان بیماران مبتلا به سرطان را دارند.
این مطالعه شامل 18 بیمار مبتلا به مولتیپل میلوما، 

ملانوما و یا دو نوع سارکوم خواهد بود.
مولتیپل میلوما یا میلوم متعدد  تکثیری بدخیم 
منفرد  کلون  یک  از  که  است  پلاسما  درسلول های 
ایجاد می شود. تظاهرات آن به صورت درد استخوان 
یا شکستگی، نارسایی کلیه، استعداد به عفونت، کم 
خونی و هایپرکلسمی است. ملانوما نیز به تومور با منشا 
سلول های ملانین دار می گویند. این تومور بدخیم اصولا 
یک تومور پوستی است. درمان آن در مراحل اولیه 
جراحی و برداشتن ضایعه است. بروز ملانوما با تابش 

طولانی مدت نور آفتاب مرتبط است. در سال 2007 
نزدیک به ۶0 هزار نفر در ایالات متحده آمریکا به ملانوما 
مبتلا شدند. سارکوم یا چنگار گوشتی به هر یک از گروه 
تومورهای بدخیم که سلول های با پایه مزودرم یا بافت 
همبندی و هر نوع بافت با قابلیت جایگزینی به جای 

دیگر بافت ها را هدف قرار دهد، گفته می شود.
این تومورها اگر به موقع و در زمان ابتدایی تشخیص 
داده شوند، در حالت خوش خیم باقی می مانند؛ اما به 
علت متاستازی سریع از راه مجاری خونی در زیرگروه 

بدخیم قرار دارند.
در پزشکی برای ابتلای هر زیرگروه ویژه٬ یک نام 
ویژه نیز در نظر گرفته می شود، مانند لنفوسارکوم که 
به نئوپلازی در دستگاه لنفاوی گفته شده و در گره های 

لنفاوی واقع در گردن٬ آکسیلا و کشاله نمود می یابند.
امروزه این اصطلاح را همچنین به برخی تومورها با 
منشا اپیتلیال نیز اطلاق می کنند. این تومورها اغلب 
بدخیم هستند. دانشمندان دانشگاه پنسیلوانیا از کریسپر 
استفاده   T در سلول های دو ژن خاص  برای حذف 
می کنند. ابتدا PD-1 می تواند توسط سلول های سرطانی 
به منظور جلوگیری از سیستم ایمنی دستکاری شود، در 
حالی که قدم دوم گیرنده هشدار است که حذف شده 
و با یک مهندسی برای هشدار بدن به تومورهای خاص 
جایگزین می شود. دانشمندان، کریسپر را مستقیما روی 
جریان خون بیماران اعمال نمی کنند. در عوض، آنها 
از یک روش به نام ژن درمانی "ex vivo"، استخراج 
خون و ویرایش آن با کریسپر قبل از قرار دادن آن در 
افراد استفاده می کنند. این کار ممکن است واکنش های 
ایمنی خاصی را که روش قبلی را رد می کنند، دور بزند.

دانشمندان در هفته گذشته یک مطالعه را منتشر 
کردند که دریافته بود بین ۶5 تا 79 درصد از افراد، 
آنتی بادی هایی را تولید می کنند که با دو پروتئینی که 
از روش کریسپر Cas9 ساخته شده بود، مبارزه می کرد.

دانشمندان دانشگاه پنسیلوانیا به تاریخ شروع مطالعه 
ثبت شده کریسپر اشاره نکرده اند.

پنسیلوانیا  دانشگاه  پزشکی  موسسه  سخنگوی 
می گوید: ما در مرحله نهایی آماده شدن برای آزمایش 
بالینی هستیم، اما نمی توان تاریخ خاصی را پیش بینی 

کرد.

پیوند سلول های بنیادی برای درمان نوعی اولین آزمایش بالینی فناوری کریسپر
بیماری نادر پوستی

یک بیماری اتوایمن نادر که منجر به آسیب های پوستی و ریوی می شود، می تواند به 
طور موثری به کمک پیوند سلول های بنیادی درمان شود.

محققان نشان دادند که پیوند سلول های بنیادی می تواند به طور موثری بیماران مبتلا 
به یک بیماری اتوایمن نادر را درمان کند؛ این رویکرد درمانی اولین درمان جدید را برای 
بهبود بقای در بیماران مبتلا به اسکلرودرمای شدید طی چهار دهه گذشته ارائه می دهد.

این رویکرد آزمایشی ارائه شده بوسیله محققان در مرکز سرطان دانشگاه ویرجینیا، از 
شیمی درمانی و پرتو درمانی برای تخریب سیستم ایمنی معیوب استفاده می کند و سپس 

آن را با استفاده از پیوند سلول های بنیادی جایگزین می کند.
 سلول های بنیادی از خون خود بیمار گرفته می شوند و بعد از شیمی درمانی مجددا 
به بیمار بازگردانده می شوند. استفاده از این روش در چندین مرکز نشان دهنده موفقیت 

امیدوار کننده آن بوده است و بقا و کیفیت زندگی بیماران را افزایش داده است.
این مطالعه به مقایسه موثرترین درمان موجود یعنی داروی سیکلوفسفامید با پیوند سلول 
های بنیادی پرداخت. سی و چهار نفر در این مطالعه داروی سیکلوفسفامید را دریافت 
کردند و 33 نفر هم مورد پیوند سلول های بنیادی قرار گرفتند. بعد از 72 ماه، 8۶ درصد 
آنهایی که مورد سلول درمانی قرار گرفته بودند، زنده ماندند و این درحالی بود که این آمار 

برای آن هایی که تنها از سیکلوفسفامید استفاده کردند، 51 درصد بود. 
بعد از چهار سال و نیم تحت نظر بودن، آنهایی که تحت سلول درمانی قرار گرفتند نتایج 
بهتری را نشان دادند و این در حالی بود که 44 درصد از بیمارانی که داروی سیکلوفسفامید 
را دریافت کردند به دلیل پیشرفت بیماری ناچار به استفاده از داروهای ضد روماتیسمی 
کردند. این آمار برای بیماران سلول درمانی شده 9 درصد بود. احتمال عفونت های ویروسی 

برای هر دو نوع درمان یکسان بود.
به عقیده محققان استفاده از پیوند سلول های بنیادی می تواند گزینه موثری برای درمان 

بیماران مبتلا به اسکلرودرما باشد.

ناسا برای ماموریت مریخ راکتورهای کوچک 
می سازد

محققان ناسا اعلام کرده اند آزمایش های اولیه یک سیستم هسته ای کوچک برای تولید 
برق ماموریت های طولانی مدت به فضا موفقیت آمیز بوده است.

محققان ناسا اعلام کرده اند آزمایش اولیه راکتورهای کوچکی به اندازه یک رول دستمال 
توالت موفقیت آمیز بوده است. این راکتورها انرژی مورد نیاز در سطح مریخ را برای 

فضانوردان فراهم می کنند.
ناسا این سیستم را برای تامین انرژی در ماموریت سرنشین دار و طولانی مدت به فضا 

ساخته است.
مقامات سازمان ناسا و وزارت انرژی آمریکا در کنفرانس خبری لاس و گاس جزئیات 
ساخت این سیستم هسته ای که پروژه Kilopower نام گرفته را اعلام کردند. به گفته آنان 

آزمایش کامل این سیستم رادیکال در ماه مارس انجام می شود.
لی میسون یکی از تکنسین های ارشد ناسا در بخش نیرو و ذخیره انرژی می گوید: ما 
خواهان یک منبع انرژی هستیم که قابلیت عملکرد در محیط های سخت را داشته باشد.

آزمایش های این سیستم از ماه نوامبر در ایالت نوادا آغاز شده و هدف آن فراهم کردن 
انرژی برای ماموریت های رباتیک و سرنشین دار به مریخ، ماه و حتی نقاط دیگر منظومه 
شمسی است. جو مریخ برای سیستم های تولید نیروی برق مناسب نیست زیرا نور 
خورشید کمی به آن می رسد، بسیار سرد است و تندبادهای گرد و غبار طولانی مدت در 
آن روی می دهد. با توجه به اندازه کوچک کیلوپاور و قدرتمندی آن  می توان چند واحد 
از آن را در یک ماموریت به مریخ برد و ده ها کیلو وات برق تولید کرد. این راکتور می تواند 
نیروی برق مورد نیاز برای فعالسازی تجهیزات تبدیل منابع )مانند تبدیل یخ به اکسیژن، آب 
و سوخت در سطح سیاره( را فراهم کند. جالب آنکه در نمونه آزمایش شده از یک راکتور 

اورانیوم 235 استفاده شده است که به اندازه یک رول دستمال توالت است!

فوق تخصص تغذیه عنوان کرد

خوابیدن پس از غذا مهم ترین دلیل
 رفلاکس معده

و  خون  قند  بیماری  بروز  پر  شکم  با  خوابیدن  کرد:  عنوان  تغذیه  فوق تخصص 
بیماری های جذب و دفع مواد غذایی در دستگاه گوارش را در پی دارد که مهم ترین 

آن شامل چاقی است.
سیدمرتضی صفوی فوق  تخصص تغذیه با بیان اینکه عادات غذایی با تغذیه افراد در 
ارتباط است، گفت: اینکه غذا چه زمانی در چه مکانی و با چه شرایطی، و چه شخصی 

میل می کنید در تغذیه مناسب بسیار مهم است.
صفوی گفت: اگر فرد پس از غذا خوردن بلافاصله تصمیم به خوابیدن ساعتی 

)طولانی( بگیرد باعث ایجاد عواقب سوء در وی می شود و باید به آن توجه شود.
وی در ادامه به کسانی که پس از غذا خوردن می خوابند اشاره کرد و گفت:  فرد باید 
هر چه زودتر این عادت را کنار بگذارد و به دلیل مضرات آن نسبت به انجام شیوه 

مناسب تجدید نظر کند.
فوق تخصص تغذیه اظهار داشت: با اینکه متخصصان تغذیه خواب را عاملی مهم 
در سلامت بدن می دانند، خوابیدن پس از غذا خوردن به مدت طولانی عامل اختلال 
در سلامتی به حساب می آید. وی ادامه  داد: اگر فرد پس از غذا خوردن احتیاج به 
استراحت کردن دارد به پشت دراز کشیدن به مدت کوتاه بی اشکال است ولی نباید 

مدت آن طولانی شود.
صفوی افزود:  هنگامی که غذا می خوریم شکم ما پر می شود و خوابیدن با شکم پر قند 
خون و بروز بیماری های جذب و دفع مواد غذایی در دستگاه گوارش را در پی دارد که 
مهم ترین آن شامل چاقی می شود. این فوق تخصص تغذیه توصیه کرد:  در وعده های 
غذایی و به خصوص شام که فرد پس از آن وارد خواب شبانه می شود باید غذا به میزان 
متعادل میل شود. صفوی یکی از دلایل مهم مشکلات رفلاکس معده و برگشت پذیری 
غذا از معده به مری را خوابیدن بلافاصله پس از غذا عنوان کرد و گفت:  اگر افراد به 
استراحت پس از غذا عادت دارند باید مدت آن را بسیار کم کنند. وی ادامه داد:  این افراد 
باید به مدت کم و به شکلی بخوانند که قسمت سر و گردن آنها بالاتر از سطح بدن باشد.

چطور وزن خود را با فلفل کم کنیم ؟
در تازه ترین تحقیقات کارشناسان هندی ، روشی برای کاهش وزن با مصرف فلفل 

سیاه کشف شد.
به گفته محققان خواص ویژه فلفل سیاه و استفاده آن حتی با غذاهای چرب، باعث 
کاهش وزن می شود. این تحقیق بر روی موش های مبتلا به چاقی آزمایش شد که 

برای22 هفته رژیم غذایی آنها فقط شامل غذاهای چرب بود.
در هفته شانزدهم از این آزمایش، موشها به دو گروه تقسیم شدند، در گروه اول علاوه 
بر غذای چرب به غذای موش ها دانه های فلفل سیاه با بوی آلدهید معطر -که طعمی 
شبیه وانیل و دارچین داشت - اضافه شد و گروه دوم همچنان به تغذیه قبلی خود ادامه 
دادند.در پایان هفته بیست و دوم ، از موش ها تست های توده بدنی و آنالیز خون گرفته 
شد، در گروه اول افزایش توده بدنی بدون چربی، افزایش مواد معدنی اشباع شده و 

تراکم مواد معدنی در استخوان ها ثبت شد.
در این گروه پس از ۶0 دقیقه از مصرف فلفل سیاه ،کاهش قند خون موشها را به 
همراه داشت.دانشمندان هندی نتیجه گرفتند که فلفل سیاه به کنترل برخی از ژن 
های مرتبط با چاقی کمک می کند و می تواند به عنوان یک دارو برای کاهش وزن 

استفاده شود.

مشکلات و مضرات پستانک

 آیا برای نوزاد 
پستانک بخریم؟

با  پژوهشگران مرکز رشد فرآورده های دارویی دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
به نژادی گیاه کاسنی علاوه بر تولید نوعی ترکیبات پروبیوتیک، موفق به تولید قهوه 

از این گیاه شدند که دارای خواص درمانی است.
دکتر هادی شوریده، مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، "اینولین" را یک 
ترکیب "پروبیوتیک" دانست و گفت: این ماده در پیشگیری از سرطان روده بزرگ، 
افزایش جذب کلسیم، منیزیم و آهن، تعدیل فشار خون و حذف کلسترول مضر 

نقش مهمی ایفا می کند.
وی ادامه داد: از این رو کاربرد اینولین هم به عنوان جایگزین چربی و هم به عنوان 

حجم دهنده در صنعت غذا و داروسازی رو به افزایش است.
شوریده با تاکید بر اینکه در این مطالعات این ماده از گیاه "کاسنی ریشه ای" 
تولید شده است، خاطر نشان کرد: بذر بومی کاسنی ریشه ای خاص تولید "اینولین" 

و "قهوه کاسنی" در این شرکت دانش بنیان تولید شده است.
مجری طرح اضافه کرد: اینولین قادر است فاکتورهای مفید روده بزرگ را تقویت 
و از این طریق سیستم گوارش را سالم نگهدارد و مشکلات آن را برطرف کن و در 

این مطالعات موفق به تولید فاز آزمایشگاهی این ماده شدیم.
این محقق یکی از تولیدات پرمصرف در اروپا را "چیکوری کافی" یا "قهوه 

کاسنی" دانست و یادآور شد: برای تولید قهوه کاسنی و اینولین در این پژوهش 
گیاه "کاسنی ریشه ای" را برای کشت در اقلیم مشهد به نژادی کردیم و در حال 

حاضر این گیاه در مشهد، کشت و فرآوری می شود.
به گفته وی گیاه کاسنی ریشه ای گیاه بومی ایران نیست و این گیاه در اروپا نیز 

سابقه 50 سال در مطالعات به نژادی را به دنبال دارد.
شوریده اضافه کرد: کاسنی یکی از منابع مهم و اصلی ترکیبات پروبیوتیک 
اینولین است از این رو برخی از تیپ های این گیاه برای مصارف خوراکی چون 
سالادها در اروپا رایج است. وی ادامه داد: علی رغم خواص درمانی، این گیاه در 

کشور گمنام مانده است از این رو به دنبال تحقیق در این زمینه بودیم.
شوریده با تاکید بر اینکه در این مطالعات موفق به تولید قهوه از گیاه کاسنی 
ریشه ای شده است، خاطر نشان کرد: برای تولید این نوع قهوه از ریشه کاسنی 
استفاده شد. پروسه تفت دادن قهوه و پودر کردن آن با استفاده از تجهیزاتی چون 

"اسپری درایر"ها و "خشک کن ها" نیز انجام شد.
شوریده با اشاره به خواص قهوه کاسنی، گفت: این نوع قهوه موجب تقویت 

باکتری های مفید در بدن می شود.
به گفته مجری طرح قهوه کاسنی به تولید نیمه صنعتی رسیده است.

تولید قهوه از گیاه کاسنی با خواص درمانی

مطالعه جدید دانشگاه "مریلند" نشان می دهد که چگونه 
آنفلوانزا بدون نیاز به سرفه یا عطسه، به راحتی توسط 
تنفس طبیعی پخش می شود. در یک مطالعه جدید یک 
گروه از دانشمندان شواهدی را دریافتند که نشان می دهد 
تا کنون تصور  از چیزی که  آنفلوانزا راحت تر  ویروس 
می شد قابل انتقال است. بر اساس این مطالعه، بر خلاف 
باورهای رایج، ویروس آنفلوانزا به سادگی با نفس کشیدن 
و دم و بازدم افراد مبتلا به دیگران منتقل می شود. "دونالد 
میلتون"، پژوهشگر ارشد تحقیق می گوید: ما دریافتیم 
که افراد مبتلا به آنفلوانزا، هوای اطرافشان را تنها با نفس 
کشیدن به ویروس های عفونی آلوده می کنند و پخش 
این ویروس لزوما نیازی به سرفه یا عطسه ندارد. پژوهش 

دانشگاه "مریلند" برای بررسی نحوه انتقال ویروس آنفلوانزا 
توسط 142 فرد مبتلا به آنفلوانزا انجام شد.نمونه هایی از 
بازدم هر یک از افراد در چهار حالت بالقوه انتقال؛ تنفس 
طبیعی، صحبت کردن، سرفه و عطسه بررسی شد. نتایج 
دلهره آور و دور از انتظار بود، چرا که آلودگی در 39 درصد 
از نمونه های افراد در طول تنفس طبیعی دیده شد. در 
حالی که سرفه علت شایع عفونت در مشاهدات مطالعه 
بود، در عطسه به ندرت مشاهده شد و وجود RNA قابل 
تشخیص در یک عطسه بیشتر از یک سرفه نبود.محتمل 
است که قطرات تولید شده توسط عطسه می تواند باعث 
آلودگی سطحی بیشتر شود. "میلتون" می گوید: افرادی 
که مبتلا به آنفلوانزا هستند، حتی زمانی که مبتلایان 

عفونی  "ایروسول "های  ایجاد  باعث  نمی کنند،  سرفه 
)قطرات کوچکی که در مدت زمان طولانی در هوا به 
حالت تعلیق در می آیند( می شوند.وی افزود: ایروسول ها 
به خصوص در اولین روزهای بیماری ایجاد می شوند. پس 
وقتی کسی دچار آنفلوانزا می شود، باید به خانه برود و 
در محل کار نماند تا دیگران را آلوده نکند.  یک مطالعه 
در سال 2013 از همین گروه تحقیقاتی نشان داد که 
استفاده از ماسک به طور قابل توجهی انتقال آنفلوانزا را 
کاهش می دهد.  بنابراین مهم نیست که شما سرفه یا 
عطسه نکنید، شما بدون سرفه و عطسه و تنها با تنفس 
در نزدیکی دیگران هم به راحتی آنفلوانزا را به آنها انتقال 

می دهید، مگر اینکه یک ماسک بزنید.

ویروس آنفلوانزا با تنفس هم منتقل می شود
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مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  تاکید  کرد

لزوم تخصیص حق آبه زیست محیطی برای 
استان قم

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه اگر حق آبه زیست 
محیطی برای استان تخصیص پیدا کند به صورت طبیعی بیابان زدایی رخ خواهد داد 
گفت: هر مخاطره زیست محیطی در دریاچه نمک، زندگی مردم استان های مجاور را 

به مشکل می اندازد.
سید محمد تقی سجادی با اشاره به توسعه بیابان ها در استان قم اظهار کرد: وضعیت 
23 هزار هکتار استان در زمینه بیابانی شدن، بحرانی است و توسعه بیابان ها را در استان 

قم شاهد هستیم.
وی ادامه داد: هزینه نهال کاری در هر هکتار در استان قم حدود هشت میلیون تومان 
است و با مشارکت مردم به دنبال کاهش این رقم به نصف هستیم، استفاده از ظرفیت 

خیرین و سرمایه گذاران برای بیابان زایی یک راهکار اساسی است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: در سه سال اخیر هزینه نهال 
کاری در استان از اعتبارات مالی تامین شد و امسال برنامه نهال کاری در هزار و 100 
هکتار در استان قم را در دستور کار داریم، همچنین برنامه ای را به بنیاد برکت ارائه 

کردیم تا در نهال کاری در هزار و 700 هکتار در استان قم مشارکت کند.
سجادی با اشاره به راه احیای کانون های بیابانی استان قم اظهار کرد: احیای حق آبه 
زیست محیطی می تواند موجب شود که بیابان زدایی در استان صورت بگیرد، قرار بود 
154 میلیون متر مکعب حق آبه زیست محیطی به استان قم اختصاص پیدا کند که 

این اقدام صورت نگرفت.
وی با بیان اینکه  تخصیص حق آبه زیست محیطی برای دریاچه نمک اکنون 
صفر است ادامه داد: اگر ۶0 میلیون متر مکعب حق آبه زیست محیطی به استان 
قم اختصاص پیدا کند، بخش زیادی از کانون های تولید گرد و خاک در شرق استان 

احیا می شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: در زمینه اصلاح الگوی کشت 
کشاورزی و نصب کنتورهای هوشمند آب در استان اقدامات جدی صورت گرفته است.
سجادی با اشاره به لزوم احیای حق آبه زیست محیطی برای استان قم اظهار کرد: 
اگر این حق آبه تخصیص پیدا کند به صورت طبیعی بیابان زدایی رخ خواهد داد، هر 
مخاطره زیست محیطی در دریاچه نمک، زندگی مردم استان های مجاور را به مشکل 

می اندازد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: با همکاری خیرین و مردم امیدوارم که بتوانیم بیابان 
زدایی را در استان قم با قوت دنبال کنیم، البته نباید از این نکته غافل شویم که سرعت 

تغییرات طبیعت بیشتر از سرعت اقدامات ما است.
 

در جلسه مدیرعامل برق منطقه اي تهران و استاندار قم مطرح شد 

سرمایه گذاری 200 میلیارد تومانی شرکت برق 
در استان قم 

مدیر برق منطقه ای تهران گفت: طی سال های 95 و 9۶، 200 میلیارد تومان در 
زمینه توسعه زبرساخت های برق استان قم هزینه شده است. 

سید زمان حسینی روز پنجشنبه در دیدار استاندار قم افزود: در این مدت 200 
مگاوات به ظرفیت برق استان قم اضافه شده است.

سید مهدی صادقی استاندار قم نیز در این دیدار با اشاره به تخصیص یک هزار هکتار 
برای تولید انرژی خورشیدی در استان اظهار داشت: این مساحت ظرفیت تولید 500 

مگاوات برق از طریق انرژی خورشیدی را دارد.
در این جلسه همچنین برخی مشکلات پیش روی شرکت برق استان قم نیز مطرح 

گردید که استاندار قم خواستار برگزاری جلسات کارشناسی برای رفع آنها شد.
* استفاده از نیروهای جوان آینده مدیریتی استان را تضمین می کند

 استاندار قم همچنین در جلسه معرفی سرپرست جدید معاونت امور اقتصادی و 
و  پرنشاط  نیروهای جوان،  از ظرفیت  استفاده  قم، گفت:  استانداری  منابع  توسعه 

متخصص می تواند آینده مدیریتی کشور و استان را تضمین نماید. 
صادقی با اشاره به مشکلات مالی دولت و دغدغه های مسئولان در این زمینه، افزود: 
این مساله با بهره گیری از نیروهای متخصص و متعهد و افزایش بهره وری سازمانی قابل 
جبران است. وی به گستردگی فعالیت معاونت امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری 
اشاره کرد و گفت: این معاونت در تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی که از اولویت 
های های دولت و نظام می باشد نقش و حوزه تاثیرگذاری بسیار بالایی دارد. استاندار 
قم به برنامه ها و چشم اندازهای استان در اقتصاد مقاومتی اشاره و خاطرنشان کرد: 
 باید اجرای این برنامه ها در اولویت کاری این معاونت باشد. مهرداد غضنفری امرایی 
سرپرست جدید معاونت امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم نیز در این جلسه 
با اشاره به اهمیت تعامل و هماهنگی دستگاه های اجرایی جهت دستیابی به اهداف 
عالی استان اظهار داشت: ارائه خدمات شایسته به مردم نیازمند همکاری همه مدیران 
اجرایی است. وی گردشگری را از مهمترین حوزه ها جهت توسعه اقتصادی در استان 
قم دانست و ابراز امیدواری کرد: با کمک مدیران و افزایش نقش آفرینی بخش خصوصی 
بتوانیم ترقی اشتغال و معیشت در استان را رقم بزنیم. پیش از این سید صدرالدین 
موسوی در سمت معاونت امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم فعالیت می کرد. 

در دولت های یازدهم و دوازدهم صورت  گرفت 

تحویل 19 هزار واحد مسکن مهر 
به متقاضیان قمی 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: بیش از 19 هزار واحد از تعداد واحدهای 
مسکن مهر که به قم ابلاغ شده بود، در دولت های یازدهم و دوازدهم تحویل متقاضیان 

شده است. 
حسن صبوری افزود: استان قم متعهد به ساخت 43 هزار و 840 واحد مسکن مهر 
بود که تاکنون بیش از 40 هزار واحد آن به بهره برداری رسیده و به متقاضیان تحویل 

داده شده است.
وی ادامه داد: 41 هزار و 29۶ واحد مسکن مهر در شهر قم و 2 هزار و 544 واحد 
نیز در شهرهای اقماری مانند کهک، سلفچگان و جعفریه باید ساخته می شد که 
ساخت مسکن مهر در شهرهای زیر 25 هزار تن جمعیت بر عهده بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی است.
صبوری اضافه کرد: 841 واحد مسکن مهر شهر قم دارای پرونده قضایی است که 
درصد بالایی از آن ها حدود 80 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تعیین تکلیف این 

واحدها پس از رای دادگاه صورت خواهد گرفت.
وی ادامه داد: واحدهایی که دارای پرونده قضایی است به طور عمده طرح هایی تعاونی 
ساز می باشد که در زمینه های مالی اختلاف هایی بین اعضا با تعاونی و یا تعاونی با 

پیمانکار به وجود آمده است.
وی افزود: پرونده برخی واحدها نیز به دلیل تخلف های مالی هیات مدیره و یا همکاری 

نکردن اعضا با تعاونی در پرداخت سهم آورده، به دستگاه قضا ارجاع داده می شود. 
به گفته وی، 80 درصد از خیابان  های مورد دسترسی مسکن مهر در مسیر بلوار 
دانشجو، خیابان آزادی، خیابان امام علی)ع( و خیابان سلمان در شهرک پردیسان قم تا 

مرحله اجرای آسفالت به اتمام رسیده است.
پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، 
این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در سال 
1390 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم 
به ساخت مسکن اجتماعی در استان نیز اشاره و بیان کرد: طرح مسکن اجتماعی با 
همکاری کمیته امداد امام خمینی)ره(، بهزیستی و بنیاد مستضعفان آغاز خواهد شد و 
از اهداف این طرح بهره مندی افراد کم درآمد و آسیب پذیر از مزایای مسکن اجتماعی 
است. صبوری ادامه داد: در مرحله نخست برای ساخت 200 واحد مسکن اجتماعی در 

شهرهای قم، قنوات و دستجرد برنامه  ریزی و زمین این واحدها نیز تامین شده است.

به مناسبت فرارسیدن روز ملی هوای پاک صورت می گیرد

ارائه تخفیف 20 درصدی در مراکز معاینه فنی قم 
مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: به مناسبت 
فرارسیدن روز ملی هوای پاک، مراکز معاینه فنی شهر قم 20 درصد تخفیف برای 

مراجعه کنندگان در نظر گرفته اند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، سید محمدرضا 
بهشتی پور با اشاره به فرارسیدن 29 دی ماه روز ملی هوای پاک گفت: با توجه به سهم 
عمده خودروهای ناسالم و دودزا در آلودگی هوای کلانشهرها، خودروها باید به لحاظ 

فنی و آلایندگی کاملا بررسی شوند. 
وی با بیان اینکه بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی دریافت معاینه فنی 
خودروها از 5 سال به 4 سال کاهش یافته و پس از آن همه ساله باید مورد سنجش 
قرار بگیرند، خاطرنشان کرد: همشهریان محترم می توانند از روز شنبه 30 دی ماه 
به مدت یک هفته با مراجعه به مراکز معاینه فنی شهر قم از تخفیف 20 درصدی 

برخوردار شوند. 
مدیر روابط عمومی حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه در 9 ماهه ابتدای 
سال جاری بیش از 40 هزار خودروی سبک در شهر قم برگه معاینه فنی دریافت کرده 
اند، اظهار داشت: از پلیس راهور استان قم درخواست کرده ایم در هفته هوای پاک و 

در دو ماه پایانی سال برخورد با خودروهای دودزا و فاقد معاینه فنی را تشدید کنند. 
بر اساس این گزارش چهار مرکز معاینه فنی خودروهای سبک و سنگین در شهر قم 
فعالیت می کنند که شامل مرکز مالکی جنب ترمینال مسافربری، مرکز قدس روبروی 
شهرک قدس، مرکز ماهان کیلومتر 15 جاده اراک و مرکز جمکران جنب پمپ گاز 

جمکران می شوند. 

علی حبیبی 

گفت و گو خیلی از یخ ها را ذوب می کند، یخ هایی که به 
خاطر بی اعتنایی زوج ها در خانواده به وجود می آید و حالا 
نبود این تعامل ها، ریشه دارترین نهاد بشری را مورد هدف 

قرار داده است. 
جامعه ما اکنون با رشد طلاق مواجه است معضلی که هر 
چند عامل آن به بسیاری از مسائل ربط پیدا می کند اما نبود 
گفت و گوی همراه با احترام و درک متقابل نیز می تواند به 

عامل وقوع طلاق اضافه شود.
گفت و گو هنوز در خانواده ها، موضوع کمیابی است مساله 
ای که اگر مورد توجه قرار نگیرد عاقبت آن افزایش مشاجرات، 
تنش ها و سرانجام طلاق و جدایی خواهد بود.سخن این است 
در خانواده های ما گفت و گو کم هست و اگر هم هست، گفت 
و گو نیست بلکه جنگ روانی و مشاجرات بیهوده است. بخش 
زیادی از این جنگ و مشاجره نیز به علت غفلت از گفت و گو 
کردن است یعنی زن و شوهر هر چه با هم کمتر گفت و گو 

کنند به همین نسبت از هم دورتر می شوند.
پرسش این است چرا زوج ها در ابتدا با عشق و علاقه تشکیل 
زندگی می دهند ولی پس از مدتی حتی با داشتن فرزند، ساز 
جدایی را کوک می کنند. ایراد و اشکال کار کجاست؟ خیلی 
ها می گویند عامل کاهش گفت و گوها در خانواده ها، رسانه 
های تصویری و فضای مجازی است اما پرسش این است که 
آیا فقط این فناوری های نوین به ایران آمده که چنین عارضه 
ای برای جامعه ما به بار آورده است و یا در کشورهای دیگر نیز 

چنین پیامدی داشته است؟

بطور قطع، کمتر کشوری مثل ایران، فضای مجازی و رسانه 
های تصویری در زندگی خانوادگی آنان، مثل جامعه ما تاثیر 
گذاشته است حتی در کشورهای پیشرفته و سازنده این 

وسایل نیز چنین تاثیری دیده نمی شود.
جدا از اینکه دلیل اقبال ایرانیان به این رسانه ها و فضای 
مجازی می تواند کمبود سرگرمی ها و تحولات نشاط آور 
در جامعه باشد، اما نمی توان گفت چون سرگرمی در جامعه 
نیست، گفت و گو در خانواده و حتی جامعه نیز باید تعطیل 

شود. جامعه ما باید برای ورود به دنیای هر یک از این فناوری 
ها، دارای برنامه و راهکار باشد تا افراد در کنار استفاده بهینه از 

این وسایل، به کانون خانواده های خود نیز توجه کنند.
به نظر می رسد خلاء و حفره ای بزرگی در جامعه در بحث 
فناوری های جدید و فرهنگسازی استفاده درست از آن وجود 
دارد که باید رفع شود زیرا اگر برطرف نشود، جامعه همواره در 

مقابل این فناوری ها منفعل عمل خواهد کرد.
نکته دیگر این بحث، داشتن مهارت گفت و گو در خانواده ها 

است. گفت و گو با مجادله تفاوت دارد. گفت و گو بین زوج ها 
باید به معنی کامل کلمه در فضای کم تنش و درگیری انجام 
شود هیچ گفت و گویی به خشونت و درگیری کشیده نمی 
شود و اگر بکشد، خارج از این دایره است زیرا گفت و گو در جو 
صمیمی برگزار می شود و دو طرف سعی می کنند با تبادل 
نظرات خود، طرف دیگر را از نظرات و تفکرات خود آگاه کند.

درگفت و گو ذهن های دو طرف به همدیگر نزدیکتر می 
شود تا بهتر از تفکرات یکدیگر آگاهی یابند و در حد امکان 

بتوانند نارسایی ها را برطرف کنند.
گفت و گو یعنی خوب صحبت کردن و خوب شنیدن؛ به 
عبارت ساده تر باید منظور خود را به بهترین زبان بیان کنیم و 
از طرفی این فرصت را به طرف دیگر بدهیم که بتواند نظرات 

خود را بیان کند و در کل شنونده خوبی باشیم.
در این شیوع تعامل دوطرفه ما بدنبال ارائه راه حل برای رفع 
مشکلات هستیم تا به یک زندگی آرام و کم دغدغه برسیم. 
برخلاف مناظره، در پایان گفت و گو دو طرف به یک نتیجه 
برد - برد می رسند و از این رو اهمیت گفت و گو و تعامل 
در خانواده ها بیش از پیش آشکار می شود. اگر گفت و گو 
در خانواده به درستی انجام شود قطعا این روند به جامعه نیز 
سرایت خواهد کرد و گرنه جامعه ما نیز از لحاظ گفت و گو 
چیزی مثل گفت و گوی خانوادگی از آب در خواهد آمد که 

معمولا همراه با تنش و درگیری خواهد بود.
جامعه ما به ویژه خانواده ها نیازمند مفاهمه بیشتر هستند 
تا با ارائه راهکارهای منطقی به رفع مشکلات خود بپردازند. 
این راهی است که هر خانواده ای باید در پیش گیرد تا آینده 

سعادتمند و مطلوبی برای خود و فرزندان خود رقم بزند.

گفت و گو خیلی از یخ ها را ذوب می کند 

گفت و گوهای خانوادگی در محاق

آیا می خواهید بدانید مردی که شما را دوست دارد قصد ازدواج با شما را دارد یا نه؟ 
در این مطلب علائمی را می گوییم که نشان می دهد این مرد به دنبال یک رابطه ی 

جدی و دائمی با شماست. 
یکی از سخت ترین و گیج کننده ترین جنبه های آن این است که دوست دارید 
بفهمید این مرد تا چه حد به شما علاقه مند است، آیا قصدش ازدواج است یا نه؟! 
البته همیشه پرچم های قرمزی وجود دارد که باید به آنها آگاه باشید اما اغلب افراد 
در این روابط متوجه این علائم نیستند یا گاهی واقعا نمی خواهند متوجه بشوند! اگر 
مطمئن نیستید در ذهن این مرد دقیقا چه می گذرد، با نشانه های زیر می توانید تا 

حدودی متوجه شوید قصد واقعی او چیست.
هدف هایش را با شما در میان می گذارد

مردی که به دنبال یک رابطه ی جدی با شماست، روراست است. این را بدانید که 
درمیان گذاشتن هدف ها و برنامه های آینده چیزی نیست که مردها به راحتی آن را 
انجام دهند. اگر این مرد علاقه ی جدی به شما نداشته باشد، برنامه هایش را پیش 
شما رو نمی کند. با درمیان گذاشتن هدف هایش با شما، او اجازه می دهد بدانید که 

می خواهد شما را وارد زندگی اش کند.
او می خواهد آروزهایی را با شما درمیان بگذارد و بدانید چه در سر دارد. ضمنا، با 
این کار می تواند بفهمد شما دو نفر نسبت به هم در چه سطحی هستید؛ هدف ها و 
نگرش های تان چه هماهنگی ها یا تضادهایی با هم دارند، و در چه زمینه هایی با هم 
سازگارترید. از سویی دیگر، اگر با شما در مورد برنامه های آینده اش حرف نزند یعنی 

آینده ی مشترکی با شما نمی بیند.
سعی می کند بیشتر با خصوصیات شما آشنا بشود

یکی دیگر از نشانه های بارز اینکه مردی قصد ازدواج با شما را دارد این است که از 
شوخی های سطحی و وقت تلف کردن های دوستانه به سمت سوال هایی عمیق تر 
و شخصی تر می رود. او می خواهد در مورد گذشته ی شما و احساسات تان بداند و با 
شخصیت حقیقی شما بیشتر آشنا شود. در مورد خودش هم بازتر و شفاف تر است، 
آزادنه در مورد خودش حرف می زند و از بروز دادن احساسات و افکارش ابایی ندارد.

شما را به خانواده اش معرفی می کند
این قسمت مهمی از ماجراست. مردی که به رابطه ای جدی با شما فکر می کند، 
شما را به خانواده اش معرفی می کند و این قدم بزرگی است که اگر این مرد برداشته، 
مطمئن باشید شما را واقعا دوست دارد و می خواهد با شما ازدواج کند. یادتان باشد 
خانواده ی او، دنیای او هستند و معرفی کردن شما به آنها، موضوع بسیار مهمی 

است.
احساسات واقعی خود را بروز می دهد

اگر مردی شما را دوست داشته باشد و به زندگی مشترک با شما فکر کند، مشکلی 
برای بروز احسساسات و عواطفش ندارد. به راحتی به شما می گوید که دلش 
برای تان تنگ می شود و از بودن در کنار شما، به خاطر خود شما لذت می برد. این را 

هم فراموش نکنید که برای مردها، این کار همیشه هم ساده نیست.
با فرد دیگری رابطه ندارد

خیلی وقت ها شاید به این فکر کنید که آیا مردی که با او آشنا شده اید با زن یا دختر 
دیگری هم رابطه دارد یا نه. البته این طبیعی است که با زن یا دخترهای دیگری 
حرف بزند و برخورد داشته باشد بلکه مهم این است که به هیچکس دیگری علاقه 

نداشته باشد و شما تنها دختر مورد علاقه ی او باشید.
خیلی از کارها را دوتایی انجام می دهید

مردی که از همراهی با شما در مهمانی ها خانوادگی یا جشن های عروسی ابایی 
ندارد، با هم به خرید می روید یا به تماشای مسابقات، یعنی به دنبال رابطه ای جدی 

با شماست.
در مورد آینده صحبت می کند

او نه تنها در مورد آینده با شما حرف می زند بلکه شما را در آینده ی خود می بیند. 
مثلا ممکن است بگوید: دوست دارم ادامه تحصیل بدهم، اما نگران نباش، همچنان 

برای تو وقت خواهم داشت!
به شما الویت می دهد

علامت خوب دیگری که نشان می دهد مردی قصد ازدواج با شما را دارد این است 
که شما را به خودش ترجیح می دهد و در برنامه ریزی هایش، نظر و ایده های شما 
هم مهم هستند. این مرد پیش از اینکه تصمیمی بگیرد، با شما مشورت می کند و 

نظر شما را هم می خواهد.
چیزهای کوچک و جزئی را به خاطر می سپارد

اگر مردی واقعا به شما اهمیت ندهد و دنبال رابطه  ای ماندگار با شما نباشد، چیزهای 
کوچک هم برایش مهم نیستند که بخواهد آنها را به خاطر بسپارد؛ مثلا یادش 
نمی  ماند که قرمز، رنگ مورد علاقه ی شماست یا اینکه دوست دارید در یک روز 

سرد زمستانی بستنی بخورید.

رابطه به قصد ازدواج یا سرگرمی؟!

آبا او با من ازدواج می کند؟

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
حقوقی  عمومی  دادگاه   24 شعبه  از  صادره  اجراییه  موجب  به 
شهرستان قم که در شعبه 9 -اجرای احکام مدنی قم به شماره 
9/9۶ج/112 ثبت گردیده له آقای مرتضی میرزاخانی فشکی علیه 
آقای اسماعیل و رضا هر دو ابوالقاسمی و خانم اعظم رضایی محکوم 
علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /1۶1/۶71/312 ریال در حق 
محکوم له و مبلغ /14/233/5۶5 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در 
حق صندوق دولت ، محکوم علیه در قبال بدهی خود اموال ملک 
معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است لازم به ذکر 
است حسب ماده 51 و 131 قانون اجرای احکام مدنی مقدار 1۶/1۶7 
سهم مشاع از 120 سهم مشاع از 240 سهم از ملک موصوف در قبال 

محکوم به، به فروش خواهد رسید
اسماعیل ابوالقاسمی و غیره ، با قرار کارشناسی صادره دادگاه محترم 
مبنی بر "ارزیابی ملک )مال توقیفی( " که ششدانگ یک قطعه زمین 
مسکونی با بنای احداثی از پلاک ثبتی به شماره 1974 فرعی از 280 
اصلی مفروز از 821 فرعی از اصلی مذکور بخش پنج منطقه یک قم از 
حوزه ثبت اداره یک قم بوده ، ضمن مطالعه پرونده ، تحقیقات محلی 
و معاینه و بازدید از ملک در معیت خواهان به آدرس : قم ، بنیاد ، 
شهرک ایثار ، خیابان ایثار ، کوچه 11 ، قواره چهارم سمت راست ، 

مراجعه نموده و گزارش کارشناسی به شرح ذیل تقدیم می گردد :
مشخصات ثبتی ملک و شرح مشاهدات :

باستناد نامه اداره ثبت اسناد و املاک قم ) حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم ( به تاریخ 139۶/03/13 در خصوص پلاک ثبتی 1974 فرعی از 
280 اصلی مفروز از 821 فرعی از اصلی مذکور ، بخش پنج منطقه 
یک از حوزه ثبت اداره یک قم که زمین مسکونی به مساحت 1۶2 
مترمربع دارای 9 متر بر و طول حدود 18 متر می باشد . مورد ثبت 
شماره 191299 در صفحه 495 دفتر 2۶4 دفاتر بخش پنج منطقه 
یک قم ، مالک سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و اعیان دارای سند 
مالکیت اصلی با شماره چاپی 041018 سری ه سال 93 بوده که 
بنام خانم اعظم رضائی فرزند جواد با مشخصات و حدود اربعه مندرج 
در سند مالکیت به ثبت رسیده است . در ضمن در زمین مذکور 
ساختمانی به جهت شمالی با بر نه متر به کوچه و در دو طبقه با نمای 

آجر سه سانتی ) تصاویر پیوستی ( در آن بنا شده است .
نظریه کارشناسی : 

ارزش و بهای روز ششدانگ ملک موضوع قرار کارشناسی موصوف ، 
با توجه به توضیحات فوق و موقعیت آن ، شرایط منطقه و سایر عوامل 
دیگر موثر ، با احتساب کلیه حقوق متعلقه و لحاظ جمیع جهات موثر ، 
و بدون لحاظ هر گونه بدهی احتمالی ملک و مالکین به کلیه اشخاص 
حقیقی و حقوقی جمعا به مبلغ 2/400/000/000 ریال معادل دویست 
و چهل میلیون تومان برآورد و سه دانگ آن 1/200/000/000 ریال 

معادل یکصد و بیست میلیون تومان اعلام می گردد.
تاریخ 139۶/11/24 ساعت  الذکر در  و مقرر گردیده موارد فوق 
10/30 الی 11/00 صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان 
ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از 
مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با 
هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید 
ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف 
مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی ار 
روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد 

مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم -رضا زارعی






